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Celostátní výstava poštovních holubů 2010 
P R O P O Z I C E 
 

 

 

 
 
 
Celostátní výstava poštovních holubů České republiky se bude konat ve dnech 15 a 16. ledna 
2010 (pátek, sobota) ve výstavním areálu v Lysé nad Labem. 
 
Pořadatelem Celostátní výstavy je prezídium Českomoravského svazu chovatelů poštovních 
holubů. Organizačním zabezpečením bylo pověřeno České sdružení chovatelů poštovních holubů 
a jím pověřený organizační tým. 
 
1. Výstavní kategorie a podmínky účasti: 
a) Standard holubi – nejméně 2500 km za dva roky 2008/2009, umístěných ve 20% vítězů, z toho 

nejméně 750 km v roce 2009, v konkurenci nejméně 20 chovatelů a 150 holubů. 
b) Standard holubice – nejméně 2000 km za dva roky 2008/2009, umístěných ve 20% vítězů, 

z toho nejméně 600 km v roce 2009, v konkurenci nejméně 20 chovatelů a 150 holubů. 
c) Sportovní kategorie  A, B, C, D, E 
d) ESO holub 
e) ESO holubice 
f) ESO roční bez rozdílu pohlaví 
g) ESO holoubě 
h) Super ESO 
i) Generální mistr České republiky    kolekce 3 holubů 
j) Generální mistr Českého sdružení   kolekce 3 holubů 
k) Generální mistr Moravskoslezského sdružení  kolekce 3 holubů 
l) Vítěz soutěže mladých chovatelů České republiky 1. – 5. místo, kolekce 3 holubů 
 
2. Soutěžní kolekce Oblastních sdružení: 
Každé Oblastní sdružení chovatelů poštovních holubů vystaví kolekci 10-ti soutěžních holubů. 
a) Standard holub 
b) Standard holubice 
c) Sportovní kategorie A, B, C, D 
d) ESO holub 
e) ESO holubice 
f) ESO roční bez rozdílu pohlaví 
g) ESO holoubě 
h) Super ESO 
Oblastní sdružení může vynechat maximálně 3 kategorie, na celkový počet 10 soutěžních holubů 
musí být kolekce doplněna ze zbývajících kategorií. 
Holubi v kolekci Generálního mistra České republiky, Generálního mistra Českého sdružení, 
Generálního mistra Moravskoslezského sdružení a Vítězů soutěže mladých chovatelů České 
republiky, budou vystaveni mimo kolekci Oblastního sdružení. 
 
3. Vystavovat holuby mimo kolekci Oblastního sdružení 
Mimo kolekci Oblastního sdružení mohou chovatelé vystavovat pouze holuby v kategorii Standard 
holub a holubice a ve sportovní kategorii E, za následujících podmínek: 
- přihlásit svoje holuby v termínu stanoveném organizátorem  
- uhradit klecné při přejímce holubů 
- použít výstavní kartu vydanou pořadatelem 
- zajistit dopravu vlastních holubů na Celostátní výstavu včetně veterinárního potvrzení 
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4. Vyhodnocení Celostátní výstavy 
a. Vyhodnoceny budou všechny vystavované kategorie dle pořadí v celostátních tabulkách. 

Kategorie Standard holubi a holubice dle pořadí na Celostátní výstavě. 
b. Soutěž kolekcí Oblastních sdružení – součet bodů všech 10 vystavených holubů podle 

schválené tabulky, v případě rovnosti bodů v jednotlivých kategoriích a kolekcích rozhoduje 
suma nalétaných km v dané soutěži. 

 
5. Vyhodnocení kategorie Standard 
Podle mezinárodního Standardu budou hodnoceni jen holubi a holubice vystaveni v této kategorii. 
Posuzování provede 5 posuzovatelů (zapisovatele zajistí organizátor) schválených prezídiem 
svazu na základě návrhu předsedy posuzovatelské komise. Nejvyšší a nejnižší bodová hodnota se 
škrtá a ze zbývajících tří se vypočítá průměr. V případě rovnosti bodů určí pořadí na 1. – 10. místě 
předseda posuzovatelské komise po dohodě s posuzovateli. 
 
6. Kontrola dokumentace vystavených holubů a výpočet výsledků 
Kontrolou dokumentace vystavených holubů byli prezídiem pověřeni členové sportovní komise 
Českého sdružení Petr Husák a ing. Václav Švec. Výpočet výsledků provede a za jejich správnost 
odpovídá Petr Husák a ing. Václav Švec. 
 
7 Ocenění celostátních soutěží pořádaných prezídiem v roce 2009 a kategorie Standard dle 
výsledků na Celostátní výstavě 
- Generální mistrovství ČR    1. – 10. místo pohár 
- Mistrovství krátkých  tratí ČR   1. – 10. místo pohár 
- Mistrovství středních tratí ČR   1. – 10. místo pohár 
- Mistrovství dlouhých tratí ČR   1. – 10. místo pohár 
- Mistrovství ročních holubů ČR   1. – 10. místo pohár 
- Mistrovství mladých chovatelů ČR   1. – 5.   místo pohár + věcná cena 
- Standard holubi     1. – 5.   místo pohár 
- Standard holubice     1. – 5.   místo pohár  
- Sportovní kategorie A, B, C, D, E   1. – 5.   místo pohár 
- ESO holub      1. – 5.   místo pohár 
- ESO holubice     1. – 5.   místo pohár 
- ESO roční bez rozdílu pohlaví   1. – 5.   místo pohár 
- ESO holoubě     1. – 5.   místo pohár 
- Super ESO bez rozdílu pohlaví   1. – 5.   místo pohár 
- Soutěž OS CHPH na CV    1. – 5.   místo věcná cena 
 
Z ocenění Celostátní výstavy poháry v celkové hodnotě 60.000,- Kč, uhradí prezídium 30.000,- Kč 
a organizátor 30.000,- Kč. Věcné ceny v hodnotě 10.000,- Kč uhradí prezídium. 
 
8. Technické a organizační zabezpečení Celostátní výstavy 
- Vystavení holubi na Celostátní výstavě musí být zdraví a vybavení veterinárním osvědčením o 

provedené vakcinaci proti Pseudomoru, ne starším 3 dnů. Vakcinace musí být provedena 
nejdříve 6 měsíců a nejpozději 3 týdny před Celostátní výstavou. 

- Holubi budou předáni ve výstavních prostorách v ucelených zásilkách Oblastního sdružení 
pověřeným zástupcem. Současně bude předán dvojmo vyhotovený seznam předávaných 
holubů a veterinární osvědčení. Převzetí holubů potvrdí organizátor a kopii seznamu vrátí 
předávajícímu zástupci Oblastního sdružení. Organizátor nepřevezme holuby předávané po 
stanoveném termínu přejímky holubů, nebo bez patřičných dokladů. Konečné rozhodnutí o 
vyloučení holubů z Celostátní výstavy je v pravomoci prezidenta svazu. 

- Oblastní sdružení zašlou seznam vystavovaných holubů podle jednotlivých výstavních 
kategorií spolu s kopií výstavní karty do 23.12.2009 na adresu Petr Husák, U pomníku 360, 
267 11 Vráž, tel. 602176879,  email: pecen@seznam.cz.  
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- Originál výstavní karty vyplněné ve všech kolonkách, podepsaný předsedou Oblastního 
sdružení a opatřený razítkem, bude předán předávajícím při přejímce holubů organizátorům 
Celostátní výstavy. 

- Klecné za jednoho vystaveného holuba v kolekci Oblastního sdružení 100,- Kč. Holubi 
vystaveni mimo kolekci Oblastního sdružení klecné za jednoho vystaveného holuba 100,- Kč. 
Klecné uhradí předávající při přejímce holubů organizátorům. Klecné neplatí chovatelé za 
kategorie Generální mistr ČR, Generální mistr Českého sdružení, Generální mistr 
Moravskoslezského sdružení a Vítězi soutěže mladých chovatelů ČR na 1. – 5. místě. 

- Vstupné v pátek 200,- Kč, v sobotu 200,- Kč, pátek + sobota 250,- Kč. Mladiství do 15 roků 
vstup zdarma. 

- Za předané holuby odpovídá organizátor Celostátní výstavy, který zajistí veterinární dozor.  
- Po skončení výstavy budou vystavení holubi předáni pověřenému zástupci Oblastního 

sdružení po předložení dokladu o předání holubů. 
 
11. Program Celostátní výstavy 
 
Pátek 15. ledna 2009    7.00 až   8.00 hodin  přejímka holubů 
      7.00 až   8.00 hodin  instruktáž posuzovatelů 
      8.30 až 11.00 hodin  posuzování holubů 
    11.00 až 15.00 hodin  zpracování katalogu 
    16.00   hodin  zahájení výstavy 
    20.00   hodin  ukončení 1. dne výstavy 
    20.00 až 02.00 hodin  společenské posezení 
     
Sobota 16. ledna 2009   8.00   hodin  otevření výstavy 

10.00   hodin  přednáška MVDr. Dubaje 
11.00   hodin  vyhodnocení výstavy 
13.00   hodin  dražba holubů 
15.00   hodin  tombola 
19.00   hodin  ukončení výstavy 
19.00   hodin  výdej holubů   

 
12. Prodejní stánky, ubytování, dražba, pořadatelská služba 
Prodejní stánky a prezentace chovu. 
Zájemci o prodejní stánky chovatelských produktů, chovatelských potřeb a prezentaci svých chovů 
se přihlásí do 10. prosince 2009  na adrese:   
Ing. Václav Vorlíček, K Lobkovu 5,   154 00 Praha-Slivenec    
Telefon : 603338099              email: v.vorlicek@seznam.cz 
 
Ubytování    
Zájemci o ubytování si noclehy objednají do 10. prosince na adrese:  
Michaela Mecerová, Tatce 167, 289 11 Pečky,   
Telefon: 728609269               email: Michaela.Mecerová@ nb.mpsv.cz 
 
Dražba holubů 
Dražbu holubů bude zabezpečovat organizátor Celostátní výstavy. Zájemci o prodej holubů 
v dražbě zašlou přihlášku s kopií rodokmenu holuba nabízeného do dražby do 10. prosince 2009 
na adresu:   
Ing. Václav Vorlíček, K Lochkovu 5, 154 00 Praho-Slivenec 
Telefon: 603338099                       email: v.vorlicek@seznam.cz 
 
Organizátor Celostátní výstavy zajistí po celou dobu jejího konání pořadatelskou službu. Vedoucím 
pořadatelem byl pověřen:  
15. září 2009  
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  Josef Toušek       Ing. Jaroslav Novotný 
 předseda výstavního výboru     prezident ČMS CHPH 
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Projednávané body na schůzce Středoevropské federace v Polsku 
Chorzów 23.6. – 24.6. 2009 
 
 
Na této schůzce zastupovali Českomoravský svaz dva vybraní delegáti, Ing Stanislav Matuška – 
člen sportovní komise ČMS a Vítězslav Mácha – člen sportovní komise MSS. 
 
1. Středoevropská výstava holubů Sosnowiec 2010: 
Výstava se uskuteční ve dnech 29.-31. ledna 2010 a zúčastněné státy zde mohou vystavit kolekce 
34 holubů. Jedná se o výběr 3 nejlepších holubů v olympijských kategoriích A, B, C, D, E, F, G, H 
a po 5ti holubech v kategoriích standard. Všem účastníkům byly předány propozice výstavy 
zpracované ve formě brožury. Byly projednány bod po bodu, byly provedeny opravy. Přílohou 
propozic je i návrh na vyhodnocení států. 
Proběhla prohlídka výstavní haly v městě Sosnowiec. Výstavní plocha má rozlohu 13.000 m2. 
V této hale proběhla Polská výstava 2009 a dle vyjádření účastníků je tato hala nedostatečná, 
parkoviště s malou kapacitou. 
 

 

 

 

 

 

foto 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
V sídle Polského svazu proběhlo, přímo na vystavených holubech, školení posuzovatelů. 
 
2. Inter závody Středoevropské federace 2010: 
Na návrh maďarského prezidenta Istvána Bárdose byla projednána možnost konání 
mezinárodních závodů Středoevropské federace. Přítomní zástupci se předběžně dohodli na níže 
uvedeném programu: 
 
  3.7. 2010 Inter Oostende  
31.7. 2010 Inter Brussel   
 
Rozdělení do vzdálenostních pásem: 
Oostende  pásmo I.  800  1000,00 km 
  pásmo II. 1000, 01 1200,00 km 
  pásmo III. 1200,01           výše 
 
Brussel pásmo I. 750  950,00 km 
  pásmo II.  950,01           1150,00 km 
  pásmo III.      1150,01           výše 
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Doby startů od 11:00 do 14:00 hodin. Dopravu holubů si zajistí každá země svými dopravními 
prostředky. 
 
Výsledkové listiny: 
Budou zpracovány celkem čtyři. Jedno Inter pořadí a tři pásmová pořadí. 
 
Soutěže družstev:   
Každý chovatel se může zúčastnit pouze s jedním družstvem. Systém 5/2. Vítězí chovatel se 4-mi 
cenami, v případě rovnosti cen rozhoduje lepší koeficient. 
 
Ocenění: 
Prvních 10 holubů z Inter pořadí. Prvních 20 holubů z každého pásma. Prvních 10 družstev. 
Předání cen proběhne na zvláštní akci s vysokou společenskou úrovní. 
Příspěvek na ocenění  0,20 Eur / 1 holub. 
 
Koordinační komise: 
Juraj Kurek  vedoucí komise 
Jerzy Kózlik  člen 
Stanislav Matuška člen 
István Bárdos  člen 
 
Tato komise musí vyřešit technické záležitosti Inter závodů, tzn. např. určení míst startů 
s dostatečnou kapacitou, stanovení jednotné mrtvé doby, skloubit systém výpočtů, určit inter 
výpočtáře, zajistit tisk výsledků. Musí rovněž stanovit postup v případě zásadně rozdílného počasí 
v jednotlivých účastnických státech. 
 
Postřehy: 
Schůzi zástupců ze zemí Středoevropské federace byla ze strany polských hostitelů věnována 
velká pozornost. Při projednávání možnosti Inter závodů nám velmi pomohlo, že jsme měli již 
stanoveny termíny pro rok 2010. Byli jsme tudíž připraveni a ostatní na naše termíny bez větších 
připomínek přistoupili. 
 
 
Ing. Stanislav Matuška 
Vítězslav Mácha 
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Šampionát o mistra světa, který uspořádal francouzský svaz chovatelů poštovních holubů 
ve spolupráci s FCI se konal letos v září v Barenton-Bugny, nedaleko starobylého městečka 
Laon severně od Paříže. Sjelo se zde plno chovatelů hlavně z blízkého okolí. Z Holandska, 
Belgie a Německa zde nebyla účast nijak zvláštní. Zdá se, že účast ovlivnil průběh závodní 
sezóny holoubat, která je v plném proudu. Ale přesto zde bylo jistě více než tisíc chovatelů a 
příznivců našeho sportu.  
 
Stanice je opravdu velmi dobře umístěna, na tichém klidném místě, od silnice jistě 500 metrů. Je 
trochu na vyvýšeném místě, kde je krásný rozhled do krajiny bez drátů, stromů a jiných nástrah pro 
naše holuby. Přesto, jsem i zde zaregistroval útok pernatého dravce na divokého holuba. Problém 
se soustavnými útoky dravců neřešíme jenom u nás, ale stává se tato záležitost s dravými ptáky 
problémem pro celou chovatelskou veřejnost. V pátek ráno byli holubi nakošováni. Samotného 
košování jsem se zúčastnil pouze jako přihlížející. Jednalo se o cca 190 holubů, tedy to byla 
otázka půl hodiny. Bohužel minulý týden se závod moc nevyvedl a testovací stanice utrpěla ztrátu 
cca 130 holubů. Při tomto závodě vypověděl konstatovací systém službu a bylo tedy konstatováno 
jenom prvních asi 7 holubů. Celá závada spočívala ve vyhořelém adaptéru, který stačilo vyměnit. 
Náhradní byl k dispozici. Je škoda, že seznam dolétlých holubů z posledního závodu nebyl na 
www. stránkách v průběhu týdne. Volali mi chovatelé od nás i ze Slovenska zda jejich holubi jsou 
ještě ve hře, ale nemohl jsem bohužel sloužit, protože jsem to nevěděl. Mnozí by se jistě do 
Francie vypravili.  
 

 

 

 

 

 

 

Foto 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Start holubů byl podle plánu ze 415 kilometrů, vypuštěno v 9.00. Od rána vál vítr, ostrý a studený 
asi 20 km/hod. Směr větru byl převážně západní, což byl pro holoubata vzhledem ke startu 
v Poitiers boční vítr. Jak jsem již dříve uvedl, stanice je umístěna v prostoru kluboven, kde se 
soustřeďují různé zájmové činnosti od chovatelů přes myslivce, rybáře, turisty a další sporty. 
Všichni beze zbytku přiložili ruku k dílu a postarali se všem návštěvníkům, dětem i dospělým o 
zajímavý program. Za areálem byla střelnice. Střílelo se tady z luku a ze vzduchovky na terč a bylo 
zde stále obsazeno. V areálu bylo muzeum, jak našeho sportu, tak i rybářského sportu a 
myslivosti. Byl tady také trenažér rybolovu, kde si bylo možné zabojovat s rybou na prutu v přímém 
přenosu. Pro děti byl k dispozici kolotoč a další atrakce. Vyhrávalo zde několik kapel. Vystoupili 
zde skupiny trubačů a mažoretky. Dopoledne uteklo úžasným způsobem, předpokládaný přílet 
holubů byl mezi třetí a čtvrtou. Vyskytly se i obavy o návrat holubů. Holoubata byla po třetí v autě a 
již byla vypuštěna na 415 kilometrech. Navíc hejno o počtu 190 holoubat je malé na tak velkou 
vzdálenost. Někteří, pesimisticky ladění, čekali debakl.  
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páteční košování holubů 

 
Již po třetí hodině nalétávali na přistání holubi po dvou i po třech. Po několika neúspěšných 
pokusech se zvedli a odletěli. Mezi přítomnými začala debata v tom smyslu, že jsou to již holubi ze 
závodu a bojí se přistát, že se bojí toho davu lidí, kteří byli snad 15 metrů před holubníkem, nebo 
je plaší transparenty s reklamou navěšené přímo na holubnících a na voliérách před holubníkem. I 
na příjezdové cestě byly vztyčeny stožáry s vlajkami zúčastněných zemí. Vítr s nimi dělal své. Na 
poli okolo bylo zaparkováno jistě 500 osobních aut. Nikdo ale nemohl stoprocentně říci, že se 
jedná o první holuby ze závodu. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Dolet prvních dvou vítězných holoubat 
 
Před čtvrtou hodinou dosedli na střechu holubníku dvě holoubata. První bylo polské a druhé české. 
Potom už se trousili další po dvou nebo po třech. První den do večera bylo konstatováno 50 
holubů. Řada holoubat se vrátila i ze závodu z minulého týdne. Původně se měla po závodě večer 
konat dražba prvních dolétlých holoubat, ale byla změna. Holoubata se prodají internetovou 
dražbou. Bylo to pro mnohé zklamání, protože například kolegové za Slovenska měli u sebe 
prostředky, aby některá holoubata vydražili. Večer bylo na programu vyhlášení výsledků. Byli jsme 
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trochu překvapeni, že bylo oceněno jenom první místo pohárem a na druhé ani třetí místo bohužel 
nebyl ani diplom. Česká republika v pořadí zemí skončila na třetím místě za Holandskem a 
Polskem. Ani zde nebylo žádné ocenění. Akce se konala v obřadní síni na radnici v Barenton-
Bugny. Po vyhlášení následovala slavnostní večeře. Do hotelu jsme se dostali ke druhé hodině 
ranní. Ráno po snídani jsem vyrazil k domovu. Měl jsem před sebou více než 900 kilometrů a v 
neděli zvlášť, bývají dálnice v Německu dost frekventované. Až na malé úseky kde se jelo krokem 
nebylo větších potíží, po dvanácti hodinách jízdy jsem zase viděl Radyni. 
 
Josef Kondrys, Plzeň-Koterov 
 
Pár čísel závěrem. Nasazeno na finále bylo 185 holoubat z toho tato z kolekce ČMS:  

1 Bednařík Josef J.Morava CZ-09-0178-5001 

2 Buriánek Ladislav Karlovy Vary CZ-09-026-213 

3 Florián Miloslav Trutnov CZ-09-0132-294 

4 Hniličkovi M. + D. Polabí CZ-09-065-7 

5 Murárik Emil Peruť CZ-09-059-302 

6 Pešek Ladislav Středočeské CZ-09-0112-521 

7 Sedlák František Brno CZ-09-0148-534 

8 Tomášek M. a syn Praha CZ-09-0114-699 

 
Úspěšnost států 

  PAYS Prix Points 

1 HOLLANDE 3 19 

2 POLOGNE 3 33 

3 TCHEQUIE 3 37 

4 SLOVAQUIE 3 43 

5 HONGRIE 3 62 

6 FRANCE 3 69 

7 ANGLETERRE 2 24 

8 BELGIQUE 2 40 

9 SUEDE 2 47 

10 AUTRICHE 2 57 

11 ALLEMAGNE 1 15 

12 GRECE 1 18 

13 PORTUGAL 1 21 

14 ITALIE 1 24 

15 LITUANIE 1 25 

16 BULGARIE 1 28 

17 NORVEGE 1 29 

18 ESPAGNE 1 31 

19 ARGENTINE 1 35 

 
 
 
 
 
 
 



- 11 - 

Výsledky závodu (20%) 
 

  H d'arrivée Matricule Pays 

1 15:44:47.14 PL-09-417-799 POLOGNE 

2 15:44:53.83 CZ-09-065-7 TCHEQUIE 

3 15:54:08.75 NL-09-2040761 HOLLANDE 

4 15:54:12.38 BEL-09-9045255 BELGIQUE 

5 15:54:31.79 NL-09-2064617 HOLLANDE 

6 15:54:33.12 FR-09-212324 FRANCE 

7 15:57:56.61 GB-09-N56707 ANGLETERRE 

8 15:58:23.70 SK-09-01002-531 SLOVAQUIE 

9 15:58:39.73 PL-09-24-260 POLOGNE 

10 15:58:47.62 HUN-09-23-27006 HONGRIE 

11 15:58:53.08 NL-09-1485348 HOLLANDE 

12 16:14:11.12 NL-09-1854285 HOLLANDE 

13 16:14:21.03 CZ-09-059-302 TCHEQUIE 

14 16:20:08.36 S-09-09-200 SUEDE 

15 16:25:13.55 DV09-4762-247 ALLEMAGNE 

16 16:32:53.93 SK-09-02703-1509 SLOVAQUIE 

17 16:35:21.65 GB-09-J29311 ANGLETERRE 

18 16:35:24.03 GR-09-5-548032 GRECE 

19 16:35:26.45 SK-09-02302-1050 SLOVAQUIE 

20 16:35:26.47 HUN-09-M-119750 HONGRIE 

21 16:36:10.05 POR-09-9110118 PORTUGAL 

22 16:36:13.24 CZ-09-026-213 TCHEQUIE 

23 16:38:28.09 PL-09-188-17722 POLOGNE 

24 16:40:35.17 ITA-09-67125 ITALIE 

25 16:41:10.91 LTU-09-04-3507 LITUANIE 

26 16:41:30.71 FR-09-493101 FRANCE 

27 16:43:21.48 AUS-09-323-1204 AUTRICHE 

28 16:43:25.49 BG-09-42835 BULGARIE 

29 16:55:57.15 NOR-09-9507 NORVEGE 

30 16:57:47.86 AUS-09-413-227 AUTRICHE 

31 16:59:58.28 ESP-09-255081 ESPAGNE 

32 17:02:41.26 HUN-09-D216515 HONGRIE 

33 17:03:08.32 S-09-65-676 SUEDE 

34 17:05:35.94 NL-09-1617012 HOLLANDE 

35 17:05:40.02 FC08-316599 ARGENTINE 

36 17:12:53.48 BEL-09-7006783 BELGIQUE 

37 17:38:03.49 FR-09-066411 FRANCE 
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Eso holoubě mistrovství světa 
 

  Pays Matricule Prix Coefficient 

1 TCHEQUIE CZ-09-065-7 3 238,82 

2 AUTRICHE AUS-09-323-1204 3 161,9 

3 AUTRICHE AUS-09-321-122 2 196,77 

4 SUEDE S-09-66-26 2 191,04 

5 AUTRICHE AUS-09-321-022 2 161,98 

6 BELGIQUE BEL-09-3091168 2 160,12 

7 HOLLANDE NL-09-4216310 2 152,76 

8 BELGIQUE BEL-09-6096826 2 150,35 

9 SUEDE S-09-68-699 2 147,69 

10 SUEDE S-09-09-200 2 121,75 

 
Na závěr bych chtěl poděkovat jménem svým i svazu všem chovatelům zúčastněným v naší 
reprezentační kolekci za výbornou reprezentaci. Zejména pak posledním třem mohykánům, kteří 
protnuli pomyslnou cílovou pásku velmi těžkého finálového závodu a podíleli se tak na výborném 
třetím místě ČR v kolekcích států. Vynikající výsledek pak korunovalo holoubě týmu Hniličkovi M. + 
D. skvělým druhým místem „o prsa“ a vítězstvím v kategorii ESO. 
Po výborném vstupu do těchto soutěží na MS v německém Fritzlaru 2008, tak naše kolekce opět 
prokázala, že patří mezi špičkové týmy Evropy. 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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8. ročník Mistrovství dlouhých tratí východních Čech 
 
Máme za sebou již osmý ročník Mistrovství dlouhých tratí východních Čech. Dovolím si krátkou 
rekapitulaci letošního ročníku a objasnění některých událostí. Při slavnostním vyhodnocení 
sedmého ročníku MDTVČ v říjnu 2008 byl odsouhlasen závodní plán na rok 2009. Z důvodu 
změny propozic Olympijské kategorie E (závody nad 700 km) byla na jarní schůzi dohodnuta 
změna vypouštěcího místa Aachen na vypouštěcí místo Landen. Tuto změnu provázela řada 
emocí hlavně chovatelů na delší vzdálenosti, kde tento závod překročil 800 km. Pokud je hloubka 
doletového pásma našeho uskupení kolem 130 km, je celkem logické, že pokud mají chovatelé na 
nejkratší vzdálenosti 700 km na opačném konci musí být vzdálenost přes 800 km. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Novák Josef a syn. Mistři DT východních Čech 2009 

 
Hned při prvním závodě letošního seriálu jsme museli řešit otázku počasí. Předpověď nebyla 
příznivá, ale také nebyla natolik špatná, abychom závod zrušili. Závod KOBLENZ 1 byl 
odstartován 31.5. 2009 v 6,30 hodin. Na startu bylo oblačno, při doletu zataženo, místy déšť, 
severozápadní vítr. Zasazeno bylo 2 012 holubů od 285 chovatelů. Vítězem se stala holubice  
07-060-1228 chovatele Jana Janeckého z OS Pardubice, která vzdálenost 623,28 km překonala 
rychlostí 1058 m/min. I při tomto počasí trval závod pouze čtyři hodiny. 
 
I druhý závod LANDEN – Tienen 1 provázely určité komplikace, neboť belgický svaz nám nedal 
kontakt na startéra v Landenu, ale v nedalekém městečku Tienen. Závod byl odstartován 14.6. 
2009 v 6,00 hodin a pěkné počasí se západním větrem bylo příslibem bezproblémového závodu. 
Bylo zasazeno 1 551 holubů od 250 chovatelů. Nejrychleji přilétl holub 04-0137-638 chovatele 
Jiřího Šafranka z OS Trutnov, který vzdálenost 780,62 km překonal rychlostí 1227 m/min. Závod 
trval dvě hodiny a šest minut. 
 
Zemský závod OOSTENDE za účasti chovatelů z celého ČS CHPH předcházela také celá řada 
spekulací v souvislosti se špatnou předpovědí počasí hlavně v ČR. Vzhledem k poměrně dobrému 
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počasí v Belgii a Německu byl závod odstartován 27.6. 2009 v 7,00 hodin. Tomu odpovídaly i 
večerní dolety holubů na nejkratších vzdálenostech v Čechách. Problémem pro nocující holuby 
byly bouřky a přívalové deště, které zasáhly v sobotu večer jižní a západní Čechy. Také deštivé 
nedělní dopoledne znemožnilo včasný návrat holubů domů. Závodu se zúčastnilo 920 holubů od 
207 chovatelů. Vítězem závodu se stal holub 01-0130-700 chovatele Josefa Zadrobílka z OS 
Pardubice, který vzdálenost 914,15 km překonal rychlostí 835 m/min. Tento těžký a náročný závod 
trval do čtvrtého dne. 
 
Závod KOBLENZ 2 konaný 12.7. 2009 se podařilo odstartovat v 5,45 hodin před frontou dešťů, 
která postupovala přes Německo směrem na východ. Na startu bylo 1 568 holubů od 248 
chovatelů. Vítězem se stal holub 04-0134-818 chovatele Petra Marka z OS Trutnov, který 
vzdálenost 561,67 km překonal rychlostí 1264 m/min. Závod trval hodinu a čtyřicet tři minut. 
 
Dne 26.7. 2009 se uskutečnil poslední závod LANDEN – Tienen 2 se startem v 6,30 hodin. Teplé 
počasí a západní proudění pomohlo 1 270 holubům od 205 chovatelů k rychlému návratu domů. 
Vítězem tohoto závodu se stal holub 06-0297-392 chovatele Miloše Štarhy z OS Svitavy, který 
vzdálenost 825,23 km přeletěl rychlostí 1442 m/min. Tento rychlý závod trval hodinu a dvacet 
devět minut. I přes počáteční obavy byly oba závody z Landenu díky pěknému počasí a 
západnímu větru poměrně snadné. V příštích letech tomu tak být nemusí a je třeba k těmto 
dlouhým závodů přistupovat se vší vážností.   
 
Mistrem dlouhých tratí východních Čech 2009 se stal Josef Novák a syn z OS Pardubice se 
ziskem 1 540 bodů. Tento špičkový chovatelský tandem je ve východních Čechách takříkajíc 
„známá firma“, mnohonásobní mistři OS Trutnov a letošní mistři OS Pardubice se v minulém roce 
blýskli i 2. místem na Mistrovství světa mladých ve Fritzlaru (viz. PH 4/2008). Na druhé místě 
skončila Ludmila Fikarová z OS Jihlava se ziskem 1 435 bodů před třetím Petrem Markem z OS 
Trutnov, který získal 1 408 bodů.  
 
Vyhodnocení jednotlivých závodů podle OS CHPH 
 

OS CHPH Koblenz 1 Landen 1 Oostende Koblenz 2 Landen 2  % umíst.  

JIHLAVA 

nas. 512 423 211 444 406  

umist. 79 75 39 104 89  

t.j. % 15,43 17,73 18,48 23,42 21,92 19,33 

PARDUBICE 

nas. 578 477 269 439 339  

umist. 174 121 55 71 69  

t.j. % 30,10 25,37 20,45 16,17 20,35 23,31 

SVITAVY 

nas. 312 235 204 266 210  

umist. 24 26 36 44 32  

t.j. % 7,69 1106 17,65 16,54 15,24 13,20 

TRUTNOV 

nas. 610 416 236 419 315  

umist. 125 88 54 95 64  

t.j. % 20,49 21,15 22,88 22,67 20,32 21,34 
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Pořadí v Mistrovství dlouhých tratí východních Čech 2009  
 

Poř Příjmení Jméno Organizace p.záv. nasaz. umíst. t.j. % body 

1 NOVÁK Josef + syn Staré Ždánice 5 52 33 63,5 1540 

2 FIKAROVÁ Ludmila Přibyslav 5 47 21 44,7 1435 

3 MAREK Petr Nový Bydžov 5 68 28 41,2 1408 

4 HUŠEK Jiří Třebechovice 5 39 22 56,4 1358 

5 ŘEZNÍČEK Jiří Žďár nad Sáz. 5 46 21 45,7 1346 

6 ČEJKA Václav Žďár nad Sáz. 5 59 25 42,4 1329 

7 ŠTEFANSKÝ Luboš Letohrad 5 38 18 47,4 1219 

8 RINGEL Pavel Puchlovice 5 46 20 43,5 1199 

9 KLEMENT Oldřich Staré Ždánice 5 39 20 51,3 1167 

10 FIKAR Jiří Přibyslav 5 46 21 45,7 1162 

11 SKALNÍK Vlad. + syn Žďár nad Sáz. 5 46 16 3408 1127 

12 FILIPI Team Proseč 5 59 28 47,5 1118 

13 VILD Leoš + Fr. Staré Ždánice 5 38 19 50,0 1111 

14 PROŠVIC Luděk Trutnov 4 37 18 48,6 1081 

15 ŠVEC Václav Ing. Velké Meziříčí 5 41 17 41,5 1047 

16 ZADROBÍLEK Josef Staré Ždánice 5 29 16 55,2 1020 

17 SODOMKA Bohumír Březhrad 5 44 18 40,9 1019 

18 NĚMEC Vlast.+ syn Přelouč 5 53 16 30,2 990 

19 REITERMAN Jaros.  ml. Jihlava 4 40 16 40,0 980 

20 KRAMÁŘ František Puchlovice 5 56 15 26,8 944 

21 DVOŘÁK Jos.+Jiří Bystřice n.P. 5 37 15 40,5 933 

22 PRACHAŘ Bohumil Žďár nad Sáz. 5 47 17 36,2 915 

23 BOUŠKA Tomáš Pardubice 5 24 12 50,0 915 

24 POSPÍŠIL Miroslav Hořice 5 44 14 31,8 906 

25 REITERMAN Jaros. st. Jihlava 4 40 16 40,0 901 

26 KONVALINA Milan Pardubice 5 24 12 50,0 879 

27 HOLLÝ Milan Třebechovice 5 46 12 26,1 879 

28 ŠTARHA Lubomír Žďár nad Sáz. 5 44 12 27,3 847 

29 PISCA Josef Svitavy 5 53 12 22,6 841 

30 LEKEŠ Luděk Nechanice 5 40 13 32,5 829 
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Další vyhlášenou soutěží byl ESO holub a ESO holubice ze závodů MDTVČ. V letošním roce 
pouze dva holubi a jedna holubice dokázaly bodovat ve všech pěti dlouhých závodech.    
 
 
Pořadí ESO holub Mistrovství dlouhých tratí východních Čech 2009  
 

Poř. Příjmení Jméno Organizace holub p.záv. body km 

1 MAREK Petr Nový Bydžov 03-0134-1227 5 391 3 509 

2 HOLLÝ Milan Třebechovice 04-0137-717 5 366 3 684 

3 ŠAFRANKO Jiří Třebechovice 04-0137-638 4 340 2 901 

4 HALAMA Marian Přelouč 06-059-32 4 337 2 791 

5 HOLLÝ Milan Třebechovice 06-0137-197 4 326 3 087 

6 NOVÁK Josef + syn Stará Ždánice 04-0135-480 4 319 3 015 

7 NOVÁK Josef + syn Staré Ždánice 05-0135-162 4 319 3 015 

8 DYTRYCH Milan Holice 06-062-614 4 315 2 939 

9 HUŠEK Jiří Třebechovice 05-0137-1547 4 314 3 155 

10 RINGEL Pavel Puchlovice 04-0133-920 4 309 2 993 

 
 
Pořadí ESO holubice Mistrovství dlouhých tratí východních Čech 2009  
 

Poř. Příjmení Jméno Organizace holubice p.záv. body km 

1 KLEMENT Oldřich Staré Ždánice 05-0302-145 5 384 3 624 

2 FIKAROVÁ Ludmila Přibyslav 05-0299-700 4 359 3 034 

3 ZOBAČ Jaromír Svitavy 05-074-21 4 330 3 262 

4 SVOBODA Bohumil Chrast 04-077-978 4 303 3 099 

5 KRAMÁŘ František Puchlovice 05-0315-14 4 290 2 832 

6 FIKAROVÁ Ludmila Přibyslav 04-0299-393 3 272 2 454 

7 POSPÍŠIL Miroslav Hořice 04-0129-143 3 238 2 220 

8 ZELINKA František Staré Ždánice 05-0130-619 3 232 2 278 

9 REMZA Petr Nový Bydžov 05-0134-134 3 210 2 195 

10 MUSIL Jar. + Mar. Žďár nad Sáz. 04-0293-321 3 203 2 301 

 
Toto jsou výsledky letošního ročníku Mistrovství dlouhých tratí východních Čech. Výsledky 
každého z nás odpovídají tomu, jak dobré holuby má, kolik času a péče jim věnuje nejen v závodní 
sezoně a také jaký kousek sportovního štěstí letos měl. Někomu se dařilo více, někomu méně. 
Vyhodnocení si jistě udělá každý chovatel sám.  
 
Slavnostní vyhodnocení letošního ročníku Mistrovství dlouhých tratí východních Čech bude 
v neděli 11. října 2009 v Hostovicích. Oceněno bude prvních pět holubů z každého závodu, 
prvních patnáct chovatelů v celkovém pořadí, prvních pět holubů a pět holubic s nejvyšším počten 
získaných ESO bodů ze všech závodů. Bližší informace budou zveřejněny na webových stránkách 
www.postovniholub.cz. Zároveň proběhne schůze zástupců členských OS CHPH. Je třeba začít 
připravovat další ročník, dohodnout se na plánu závodů a zabezpečení této soutěže v roce 2010. 
Výzvou pro nás je návrh Středoevropské federace chovatelů poštovních holubů na pořádání dvou 

http://www.postovniholub.cz/
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inter závodů v roce 2010. Domnívám se, že by bylo vhodné zařadit navržené závody do seriálu 
našeho Mistrovství dlouhých tratí východních Čech. 
Věřím, že dobrá myšlenka pořádání této soutěže v našem regionu bude pokračovat i v příštích 
letech.  
 
 
 
 
Ing. Václav Švec  
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Mistr DT Ing. Jiří Fidrant a přirozený výběr. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Jaké byly Vaše začátky v chovu poštovních holubů. 
K poštovním holubům jsem se propracoval asi jako většina z nás. Už jako kluk jsem choval 
pštrosy, skřivany, polské rysy, pak to byli němečtí výstavní a do toho přišli načerno chovaní 
poštovní holubi. Již tehdy jsem měl tendenci chovat hodně holubů. Místo abych jel do školy, jsem 
často seděl před otevřeným voliérovým holubníkem a pozoroval co se tam děje. K tomuto jsem se 
v současné době vrátil, to jsou ty nejhezčí chovatelské chvíle.  
V holubaření mě vychoval ve Všetatech u Prahy pan Václav Růžička, velký znalec poštovních 
holubů, ale i lidí. Rozhovory s ním pro mě hodně znamenaly, dodnes je postrádám. První holubi 
byli samozřejmě od něho. Pan Růžička do svých předválečných holubů převzal chov pana 
Lukavce z Luštěnic, který byl kolem roku 1950 nejlepším chovatelem Středočeského kraje. Do 
těchto holubů dobře zapadl holub od pana Františka Vavrocha syn „Amoka“ a dcery „Bambouly“- 
originál Sekretin. V dalších letech jsem pro zrychlení a osvěžení krve v roce 1973 s Josefem 
Touškem navštívil pana Jaroslava Tatara z Prahy a pana Vladimíra Šindeláře z Třeboradic u 
Prahy. Od pana  Tatara jsem koupil sestru jeho slavných „96“ a „1817“, vnuci velmi chovně 
úspěšného holuba Ons „186“, známého především u pana Bohumila Župky z Prasklic. Po 
seznámení s panem Vladimírem Vybíralem z Kurovic to byla éra holubů Ons. Od pana  Vybírala 
jsem dostal i několik holubů Roosens potomků z velmi známého páru org. Roosens holubů pana 
Boleslava Novotného z Brna, H „388“ a He „351“. Tyto jsem následně doplnil o 3 holuby z Roosens 
holubů od pana  Novotného a pana Touška. Hlavně zásluhou těchto holubů jsem s náskokem 
v roce 1996 zvítězil v mistrovství OS Louny. Roosens holubi byli výborní, rychlí, létali dobře i v 
deštivém počasí. Dobře se s nimi pracovalo v totálním vdovství. Dobře zapadli do mých původních 
Ons a Espt holubů. 
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Jak je to u Vás dnes. 
Tady musím začít hodně roků nazpět. Bezesporu nejdelší a nejtěžší závod mně známé historie byl 
v roce 1975 národní závod Giurgiu z Rumunska, vzdálenost na můj holubník 1150 km při 
severozápadním větru. Letěl se na kolekci 2 H a 1 He, společně Čechy a Morava. Zvítězil v něm 
Vladimír Šindelář z Třeboradic. Jeho H 2575 přiletěl 3. den dopoledne 4. cena OS Středočeské, H 
2589 3. den dopoledne 6. cena OS Středočeské a jeho He 4. den dopoledne. Závod trval 8 dnů. 
V naší OS zvítězil pravnuk „186“ Ons, 4. den v 10.00 hodin dopoledne. V současné době mám 
tytéž holuby co zvítězili v tomto extrémně těžkém závodě. V roce 1973 a 1974, kdy jsem tento 
chov založil, mě holubi pana Šindeláře fascinovali nejen proto, že pan  Šindelář zvítězil v OS 
Středočeské (v té době 850 chovatelů), ale i proto, že v roce 1973 zvítězil i ve standardu, jeden 
jeho holub jako druhý. Tento chov byl založen na holubech Tremery, který v roce 1939 zvítězil 
v mistrovství Belgie na dlouhých tratích. Za války byli tito holubi ve Frýdlantu v Čechách u pana 
Knescheho, pozdějšího předsedy německého svazu chovatelů poštovních holubů. V roce 1945 je 
pak dostal pan Josef Hanák z Brna. Odtud se tito holubi dostali přes Dr. Maxe Kaspera z Brna (He 
460-010-48 a H 937-10/02-55, byla v nich zastoupena He 2396354-39 org. Tremery) k panu 
Šindelářovi, který je cílevědomým pářením ve svém chovu upevnil. Já jsem si ještě tento chov 
doplnil 2 holubicemi od pana Hanáka. Moje metoda je vkrevňování, tedy čistokrevnost. Pan 
Šindelář je držel také čistě, ale závodil s kříženci. Já jsem rovněž v roce 1986 odchoval náhodně 
křížence H 261184, 1. cena Oravita, když H kříženec Tremery x Espt se spářil s volnou He staré 
linie od pana Vybírala, Ons x Cattrys. Jeho další sourozenec 92-1203 můj vůbec nejlepší holub. 
Jinak jsem holuby Tremery nekřížil i proto, že do nich nic nešlo, až na výjimky – podle teorie 
předválečných klasiků poštovních holubů dr. Andersona a pana Heuskinse – jsem He Tremery dal 
na H od pana Růžičky, stejná barva, stejná kresba i typ, stejné oko především, dnes dodávám i 
stejná povaha. Byl s toho vítěz národního závodu Ostende v pásmu v roce 1987. V roce 1998 jsem 
zkusil H Wegen od pana Jiřího Dubského na moji He Tremery, byli si velice podobní, a „byla to 
bomba“. H 1322 z tohoto páru byl v roce 2001 ESO dlouhých tratí. Zvítězil v závodě Orleáns 940 
km v ČMK, když druhého holuba porazil o 40 km. Takový náskok u jednodenního závodu při 
dobrém počasí je výjimečný. Takže nyní do Tremery holubů používám holuby Wegen od Jirky 
Dubského a pana Josefa Horsáka.    
Po nešťastné sezóně 2002 jsem přehodnocoval svoje priority a dospěl jsem k závěru, že ceny a 
vítězství nejsou důležité, že větší cenu má náročnost, tvořivost, proto jsem se rozhodl zaměřit se 
na to nejtěžší – na dlouhé tratě. Omezil jsem Roosens a Ons. holuby, a zaměřil jsem se na Wegen 
holuby. Toto jsem ale stejně potom nedodržel. Začal jsem chovat standardy pro krásu, holuby 
původem od Štěpána Kopálka a ing. Ladislava Vojtěška. To proto, že v programech OS jsou 
převážně krátké tratě. Tyto závody létám s holuby Schellens a Janssen. Můj chov holubů spolu 
s velkou zahradou ¾ hektaru, kde je hodně kytek, kde chovám ještě slepice, okrasné zakrslé 
Wijandotky a králíky, působí protisměrně, přesto, že vím, že když se na místo na jednu věc 
zaměříte na několik, ani jednu neděláte pořádně a že je to chyba. 
 
Holubi, kteří se v průběhu Vašeho holubaření nejvýznamněji podíleli na dosahovaných 
výsledcích. 
Nejlepší dálkař holub 93-3412 čistý Tremery, měl 5 tisícovek. V roce 1997 získal 1. cenu z Le 
Havru, přiletěl v 18.50, když první den v OS přiletěli jen 3 holubi. Samozřejmě holub 92-1203 za 
svoji kariéru získal 1. cenu z Lille v ČMK, 3. cenu z Le Mans, 3. cenu z Haagu, celkem bodoval 38x 
z toho byl 18x první na mém holubníku. Jeho vnuk 1337 je výborný závodník a jeho synovec 414 
má v roce 2007 z národního závodu Ostende 2. cenu v Čechách proti 4209 holubům. Dále 
kříženec Tremery x Wegen holub 06-758 získal 2. cenu z národního závode Ostende. V roce 1995 
jsem zvítězil v Českém maratón klubu. Moje tři úspěšné roky přerušila až kuna. 
 
Vedení chovu v průběhu roku, počet chovaných holubů, používaná závodní metoda, denní 
praktikovaný režim jak závodníků, tak ostatních holubů. 
Holubi mají volný prolet každý den po celý rok. Ztráty dravců jsou při tomto vedení chovu 
obrovské, 30 starých holubů a až 100 holoubat. Proto mám voliéry, jednu malou a druhou velkou, 
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kde jsem měl předtím užitkové holuby – americké brojlery na holoubata. Dnes tam mám poštovní 
holuby. Oddělení pro holoubata je pro 90 holoubat. Oddělení ročáků je pro 36 párů. Dvě oddělení 
pro vdovce je pro 42 párů. Do páru dávám holuby kolem 3. března, a to podle počasí. Chovné 
holuby dávám do páru postupně později. Ve voliérách čistím často, v ostatních holubnících, je-li 
sucho a teplo, raději nečistím. Mám betonové podlahy, suchý trus na nich je výhodný. V zimě, 
nemrzne-li, musím čisti obden. Dá se říci, že čistím dle počasí a ovzduší na holubníku. Vdovci 
v závodní sezóně samozřejmě musí mít čisto. Holuby mám rád, nejraději je pozoruji a přemýšlím 
co potřebuji udělat, ale otročit jim nehodlám. 
Praktikuji závodní metodu totálního vdovství. protože holubicím chci dopřát, aby mohly také denně 
létat. Stojí to sice hodně času, jsou s nimi problémy když nechtějí jít do holubníku, ale pokládám to 
za správné. Vdovství praktikuji dle článků uvedených v časopise Dolet 6/92 a Letu Zdar. Vědu 
z toho nedělám, krmil jsem vždy špatně, často jen ječmenem, ale současná náročnost závodů 
vyžaduje kvalitní krmení. Krmení závodníků je umění. Nasazením holubů na poslední závod jdou 
z holubníku krmítka, holubi dostávají jen vodu a do začátku listopadu musí polařit. I proto 
holoubata necvičím, roční jen nácviky. Nestor Tremery nikdy netrénoval holuby jako mladé, říkal 
„nežádej na chlapci, aby vykonával práci muže“. Dělám to také tak. Dvouletí jdou na všechny 
závody do 450 km, tříletí do 900 km. Tento systém asi nebude úspěšný v závodech na krátké 
vzdálenosti. Před závodní sezónou vypouštím hlavně mladé 3x jednotlivě ze vzdálenosti 25 až 60 
km. 
 
Ošetřování holubů během závodní sezóny, péče o zdraví, krmení, preventivní léčení, 
vitamíny. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aby holubi dostali vápno, dávám jim v prášku Plastin s Roboranem a do toho trochu soli, celkem 
se mě to osvědčilo. Grity nekupuji, holubi mají na zahradě celoroční přístup ke hlíně. Žádné jiné 
vitamíny také nedávám. Holuby zásadně neléčím. kdysi jsem dělal a propagoval všechny 
preventivní kůry a léčení. Dnes se snažím u holubů vypěstovat přirozenou odolnost. Řešení 
problému nacházím v přírodě. V televizi běžel pořad dle Darwinovy teorie „Evoluční závody ve 
zbrojení“. Predátoři např. viry a bakterie napadnou tvory přírody. Těchto část, těch slabších 
zahyne, ale ostatní si vytvoří ochranné protilátky a predátory přemohou. Zbytek predátorů, kteří 
přežili, ale těch silnějších a odolnějších se rozmnoží a znovu napadnou tvory přírody. Situace se 
opakuje. Tak se stále vyvíjí obě strany, je to normální přírodní proces. Ale když do tohoto procesu 
zasáhne člověk pomocí léků chránit holuby, naruší až zastaví přírodní proces vytvářející jejich 
přirozené odolnosti, a naopak přežije minimum predátorů, těch daleko silnějších. Tímto způsobem 
se urychluje vývoj stále horších a silnějších predátorů, a naopak zeslabuje a zpomaluje vývoj 
přirozené odolnosti holubů. Na tomto se podílet nehodlám, i když vím, co provede takto častým 
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proléčováním vypěstovaný predátor., když se dostane na můj holubník. Z několika kusů, kteří 
v tomto boji zahynou děláme proces, i z titulu vyšší moci nařídíme či uzákoníme, že musí dělat co 
nechtějí a odmítají, co nemá důvod ani logiku. Ale že např. ztráty a to daleko větší a horší, které 
nám způsobují dravci, další predátoři, to neřešíme a svou nečinností vlastně podporujeme. A 
přitom to má stejné pozadí. Nekompetentní zásah člověka do přírodních procesů. Sedláci, kteří po 
staletí spravovali a využívali přírodu ve prospěch lidské společnosti, která tu objektivně je, rozšiřuje 
se a rozvíjí se. Proto kvalifikovaně a zodpovědně pomáhali rozmnožovat a posilovat to, co lidské 
společnosti prospívá a potlačovali to, co ji poškozuje. Proto myslivost patřila do jejich ranku, 
provozovali výrovku a tlumili dravce pernaté či čtyřnohé. Dnešní myslivci se mě zdá mají jiné zájmy 
a jinou kvalifikaci, a vládne nám pomocí zákonů, sily a moci opět nekvalifikovanost a 
nekompetentnost. Charles Darvin, geniální vědec, tento problém již před 150 lety jasnozřivě 
předpověděl. Ve svém hlavním díle „O vzniku druhů přírodním výběrem, neboli uchováním 
prospěšných plemen v boji o život“, ČAV Praha 1953, 2 vydání, kapitola 3, strana 52. „Pro 
zachování a počet druhů a zvířat: velmi často to není dosažitelnost potravy ale okolnost, že 
organismus je kořistí jiných zvířat, co rozhoduje o průměrném množství živočichů. A tak se zdá být 
málo pochyb o tom, že množství koroptví, tetřevů a zajíců závisí v určité oblasti hlavně na zničení 
škodné. Kdyby v příštích dvaceti letech  nepadla v Anglii ani jediná hlava zvěře, ani v témže čase 
nebyla zničena žádná škodná, bylo by pak pravděpodobně méně lovné zvěře než je nyní, i když se 
jí každoročně zabíjí stovky a tisíce“. A situace je ještě daleko horší. Je tu objektivně lidská 
společnost, se svými potřebami a zájmy a tedy i my chovatelé poštovních holubů. Demagogické 
proklamace obnovení rovnováhy v přírodě uzákoněnou ochranou pernatých dravců, nejhorších 
predátorů, znamená nejen podstatné snížení množství lovné zvěře, ale i užitečného a zpěvného 
ptactva. Nejhorší ale je, že podle Darwinových zákonů snížením počtu těchto zvířat nedojde ke 
snížení počtu predátorů, protože tito se nezredukují úbytkem potravy, ale přežijí kritické zimní 
období tím, že loví naše holuby. Tím se stane, že je hrubě porušena rovnováha v přírodě ve 
prospěch predátorů a zbytek užitečného a toho nejcennějšího v přírodě je řízen k zániku. 
Organizují a řídí to „ochránci přírody“, kteří vlastně prostřednictvím predátorů přírodu ohrožují a 
likvidují. Dokonce dravce nejen chrání, ale pomáhají je uměle rozmnožovat, údajně v podkrkonoší i 
sokola, poštovním holubům nejvíce nebezpečného. Toto je přímo namířeno proti nám, chovatelům 
poštovních holubů, je to vlastně trestná činnost a mělo by to zákonem být znemožněno. Rovněž 
tak by zákon o zákazu odstřelu dravců měl být zrušen, zvláště když je povoleno ostatní užitečné 
střílet, proč jedny ne a druhé ano, proč chránit silné a ke slabým být lhostejní – nechápu logiku 
takovéto spravedlnosti. Pokud se my chovatelé poštovních holubů, asi jako jediní, nespojíme a to 
v rámci Evropy, bude se stav dále zhoršovat. 
 
Co se Vám na základě dlouholetých zkušeností v chovu poštovních holubů osvědčilo, a 
jakou radu byste dal začínajícím chovatelům. 
Snažit se sami vypěstovat kvalitní, pěkné a výkonné holuby. Závodění by mělo především 
ukazovat jak se to daří. K tomu je zapotřebí hodně vědět, tedy stále studovat, učit se. Byl jsem 
vždy příliš konzervativní, odmítal jsem voliérování chovných holubů, skoro o všechny jsem přišel. 
Odmítal jsem vdovství, závodit a odchovávat holoubata je na holuba příliš. Odmítal jsem Tipes, 
nyní se holubi krásně uklidnili. Prostě nebát se dělat to jinak, nově lépe. Plánovat a hlavně myslet 
na budoucnost. Nebát se závodů na dlouhé tratě. U poštovního holuba je obdivuhodná hlavně jeho 
schopnost překonávat velké vzdálenosti. 
U králíků úspěšně využívám bezmála 30 let heterózního efektu, kdy křížením dvou cizích ale 
čistých prošlechtěných plemen vzniká výrazný nárůst životaschopnosti. U poštovních holubů 
použité linie si mají být velmi podobné, stejná barva, kresba, typ, oko /hlavně/. Je důležité vědět, 
že vrátíte-li takto vzniklého křížence na jedno z výchozích plemen, heterozní efekt zrušíte. Tam 
pak letí jen rodová dobrota. Používá se i trojplemenné křížení. U králíků to má logiku. Křížená 
samice s heterozním efektem a na ni další čisté plemeno, nejlépe brojlerového typu. U holubů mě 
to ale už tak logické nepřipadá, ale výsledky to přináší. Na to ale nemám dostatečné znalosti. 
Když vkrevňujete, například  sourozence či polosourozence, aby si byli co nejvíce nepodobni, jiná 
barva, jiná kresba, jiné oko je to logické, Fenotyp, to co vidíme nám trochu napovídá, jaký je 
genotyp, to co se přidává, co nevidíme, co je podstatné. U příbuzných, mají-li podobný fenotyp, 
mají i blízký genotyp a hrozí ztráta životaschopnosti, kvality. U křížení je tomu naopak, tam ke 



- 22 - 

ztrátě životaschopnosti dojít nemůže a podobnost typu a vlastností přinese jejich upevnění a 
nerozbití, i když jde o křížení, kde navíc vedlejším produktem je heterozní efekt. Bohužel až nyní, 
na „stará kolena“ mi dochází, že bych měl i u holubů cílevědomě prošlechťovat dvě i více si 
podobné linie, prohlubovat jejich příbuznost a pro závodění používat křížence těchto čistých linií. 
Na trojplemenné křížení již moje znalosti nestačí, i když vidím, že to funguje. 
 
Holoubata, kolik jich ponecháváte pro svůj chov, jak o ně pečujete. 
Holoubat nechávám vyletět hodně. Mají volný prolet celý rok, takže jsou velké ztráty. Hlavní důvod 
ale je v tom, že nepoznám co bude dobré a co ne a že je fér dát všem šanci. Metoda výběru musí 
být z většího počtu, výběr nechávám přírodě. V začátku srpna musí polařit, krmím jen pozdní 
výletky. V žádném případě neléčím. Ti co zůstanou jsou imunní po celý život. Snažím se, aby 
nemoci proběhly a to ještě v září. Pokud přijdou až v listopadu, bývají ztráty citelné. 
Hovoří se o „nemoci mláďat“. Žádná neexistuje, je to pseudomor. Postihne jen ty, kteří nebyli 
vakcinováni, nebo tuto nákazu zpravidla na podzim neprodělali. Jsem přesvědčen, že získání 
imunity je potom téměř na celý život. Chce to tedy včas vakcinovat a je-li vakcína dobrá, je po 
problému. V prosinci se moji neopatrností poprvé tato nákaza dostala do voliér. Ti co jsem dal do 
voliér i jako starší, kteří byli i před více lety vakcinováni, nebo tuto nákazu prodělali, těch se to 
netklo. Ale ti, co byli ve voliéře od holoubat, vychcípali na 50% ze dne na den ve výborném stavu, 
tak jako je to u králičího moru. Čím starší tím horší, převážně holubice. Ty, kteří tuto nákazu 
překonají, pak atakují známé nemoci, nejhorší bude asi salmonelóza. Udělal jsem zkušenost, že i 
ve voliéře musí mít holubi protilátky, že musím všechny výletky každoročně včas vakcinovat.  
 
Závodíte s holoubaty, jaký význam úspěšnosti holoubat v závodech přikládáte pro jejich 
další kariéru, jaká kritéria máte pro jejich zařazení do chovu. 
S holoubaty nezávodím. Nejen kvůli polaření. Hlavně nechci riskovat zbytečné ztráty. Podobně 
jsem opatrný i u ročních holubů. Máme dnes sice výborné informace o počasí, ale nevěřím 
startérům. Vedu si 35 let záznamy o všech závodech včetně počasí. Téměř při všech velkých 
ztrátách nezkušených holubů v místě startu, i když nepršelo, bylo zataženo, nebylo vidět slunce. 
Zkušeným to nevadilo, asi používají nějaký náhradní zdroj orientace, ale ti nezkušení potřebují 
vidět slunce. A většina startérů si myslí, že stačí, když je dobrá viditelnost a neprší. Takže nevěřím 
a proto neriskuji. Že holubi cvičení od holoubat pak závodí lépe, asi ano, zvláště ti rychlostní, na 
krátké tratě. Mně ale nejde o ceny, ale o kvalitní chov, výkony holoubat k tomu mnoho neřeknou. 
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Chovní holubi, voliéra a jaké holuby v ní chováte. Jak pracujete s holuby ve voliéře, její 
význam pro další chov. 
Ve voliéře jsou holubi až na výjimky, ne dle výkonu, ale podle původu. Od vynikajících závodníků 
jsem zpravidla nikdy nic neodchoval. Proč je to tak, to nevím. Nejlepší chovný holub pana 
Šindeláře 60-1/17-36, prapředek mého chovu, nezávodil, nezávodili ani jeho předkové. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Chovná holubička Tremmery „Skřivanka“ 04-050-419 
 
Jako dlouholetý úspěšný chovatel poštovních holubů, jak se díváte na současný stav 
poštovního holubářství, co se Vám nelíbí, a co byste doporučoval změnit. 
Měl bych dvě věci: 
a/ V roce 2002 jsem se rozhodl, že se zaměřím na tisícovky. Je to nejtěžší, nejnáročnější a 
v poštovním holubaření i nejkrásnější a nejcennější. Ale co se nestalo. Naše OS otočila závody na 
východ a bylo po tisícovkách. Řekl jsem si, alespoň lítáme proti větru. Vloni jsme se ale vrátili na 
západ, ale tisícovka se neletěla žádná, i když se dříve létaly i dvě. Co se to v Čechách stalo? 
Kdybych mohl odstěhuji se na Moravu. Tam to dělají lépe. A to karlovarští říkají dlouhá trať 
vzdálenosti 430 – 450 km, a to ještě s větrem v zádech. To je absurdní. Lituji tamější chovatele, 
bydlet bych tam nemohl. Přečtu vám několik vět z jednoho článku v Informačním zpravodaji „Svůj 
chov jsem zaměřil především na krátké a střední tratě“, a závěrem „ … v červenci se letí 2x 
Marathon … místo těchto 2 závodů se podle mého mohlo letět například 2x 300km“. Bez 
komentáře. 
V roce 2008 jsme letěli 15 závodů krátkých, dlouhých jen 6 včetně Aachenu 500-550 km, tisícovka 
žádná. A když se s dlouhou tratí letí krátká, nemůže tedy nikdo říci, že se nevyžije. A není to ani o 
penězích. Krátká trať mě stojí v průměru 450,- Kč, dlouhá jen 200,- Kč. Ano dlouhé tratě neletí 
většina chovatelů. Tedy o nich nesmí ani rozhodovat. To v naší organizaci musí spravedlivě, 
zodpovědně a hlavně kvalifikovaně rozhodovat naše vedení a jeho členové, ale ne dle toho co 
vyhovuje každému z nich, ale co je fér a správné pro chovatele poštovních holubů. Mechanismus, 
který ovlivňuje tento stav, je hlavní soutěž a zase soutěž o generálního mistra. Je to dědictví 
minulosti, kdy jsme měli univerzální holuby, létalo se 10 závodů a mohlo se jen létat z východu. 
Tato soutěž by se měla zrušit, nebo podstatně ponížit. 
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b/ Mnohým z nás vadí nedobrá situace v našem chovatelství. Cituji např. ing. Františka Šebestu 
z IZ 3/2003 „ Tolik zášti a závisti, která je mezi námi chovateli v současné době, jsem dlouho 
nezažil“. Vyplývá to ze systému, jak funguje naše společnost. 
Historicky se příroda vyvíjela dle vertikály, darwinovského vidění v konkurenci v boji o přežití za 
proto získané potence drát se nahoru mezi silné, slabé nemusí přežít. Tuto potenci má v genetické 
paměti silně zakódovanou každý tvor přírody. Funguje to tak, že ve snaze abychom se povýšili 
/zvýhodnili/ snažíme se ponížit /znevýhodnit/ konkurenty. Za to nemůžeme, je to příroda, je to 
v každém z nás. I proto straníme těm silným a nesympatizujeme se slabými. Říkám tomu 
fungování starodávné, primitivní přírody. Co tomu, ale říká vyšší kategorie – lidství. Např. ideologie 
křesťanství, nebo za současnosti vize Masaryka a Tyrše a mnoha dalších, rovnost, svornost, 
bratrství, svoboda, chránit a pomáhat slabým. Co ohleduplnost a tolerance. 
Je na to lék. Změnit v nás stereotyp vytvořený přírodou, pracovat v osobním zájmu na druhých 
/dolů/, na stereotyp pracovat na sobě /nahoru/, a to ku prospěchu celku. Je to metoda, kterou 
objevil a zavedl v USA prezident J. F. Kenedy. Ve společenském útvaru /tedy i organizaci/ 
propagací, pravidly a sankcemi zavést systém, aby v soutěžení, dostat se nahoru, nemohl nikdo 
používat nám přirozenou snahu zvýhodňovat se na úkor ostatních. Nemluví o tom co druzí dělají a 
udělali špatně, ale jak to sami budeme dělat lépe. Systém opozice /oponentury/ by měl pomáhat 
hledat pravdu, správnější řešení, nikoliv to sabotovat. Válkou názorů, nikoliv osob.Věřte, že tato 
metoda, kdyby každý mohl pracovat jen na sobě, by pomohla nejen každému, kdo chce být v čele 
soutěží, ale celému našemu chovatelství. 
Dle poznatků typologie z psychologie je každému z nás vrozená dispozice – od „stavěčů po 
bourače“. Do funkcí bychom měli vybírat „stavěče“ a „bourače“ izolovat. Oni za to nemohou, je to 
příroda v nás. I je příroda potřebuje, a to když je zapotřebí radikální změna /na př. bez nich by asi 
nedošlo k listopadu 89/. Pak se ale musí vyměnit, stavět neumějí. Nejhorší, říkám jim sorba, jsou 
kariéristé. Ti nám sice tolik nevadí, nedá se u nás zbohatnout, ale přesto by každá životaschopná 
organizace je měla odhalovat. Jsou napojeni na stavěče, poznáte je dle toho, že hodně mluví, ale 
výsledky za nimi nejsou, mnoho neumí ale hodně chtějí a proto jsou těm co umí velmi nebezpeční. 
I je možná příroda potřebuje. Asi aby brzdili. Prudký vývoj příroda nepotřebuje, naše společnost i 
ta holubářská, ale ano. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Tulipány jsou jednou z mnoha dalších aktivit všestranného př. Fidranta 
 
 
Zapsali a nafotili: 
Antonín Polívka 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Závody MSS dlouhých tratí 2009 a jak dál. 
 
Skončila závodní sezóna a tak si každý z nás chovatelů PH může na první položenou otázku dát 
odpověď. Zcela určitě se mnohé odpovědi budou zásadně lišit a mnohá hodnocení se svým 
obsahem budou shodovat. Když položíme lidem nějakou otázku a budeme se na odpověď a názor 
ptát stovky lidí, zřejmě dostaneme sto rozdílných názorů a hodnocení. Proto ani já ani výbor 
MSSCHPH si neklademe za cíl, že lze každému dát vyčerpávající odpověď v tak obrovsky široké 
problematice jako jsou  závody PH.  
Svůj pohled směřuji jen na závody vyhlášené výborem MSS, tedy DT a závod Cheb. Ten 
nejjednodušší způsob, jak se lze vyhnout střetu odlišných názorů, by bylo blahopřát úspěšným, 
všechny ocenit za účast a všem popřát do příští sezóny mnoho zdaru sportovního a osobního 
štěstí. Toto ovšem není to, co by bylo dostačující. Chci proto alespoň z části zanést do mysli  
všech chovatelů myšlenky na šíři problémů zahrnující dlouhé tratě. Zřejmě budeme muset 
souhlasit, že vše okolo závodů dlouhých tratí má svůj vývoj. Organizace dlouhých tratí se 
dlouhodobě vyvíjí. V průběhu posledních deseti let došlo k mnoha změnám, které měly vždy za cíl 
zlepšit úroveň organizace závodů a zvýšit zájem chovatelů o aktivní účast. Obraťme naši 
pozornost k tomu co můžeme z minulých let posuzovat se zaměřením na DT. Je pravdou, že naše 
závodní plány i počty závodů v sedmdesátých letech byly značně odlišné od stávajících programů, 
končily na vzdálenosti cca 650 km a tratě nad 800 km byly výjimkou. Začneme-li se blíže této 
otázce a problematice věnovat zjistíme. Účast na závodech OS byla téměř bez rozdílu ať se 
jednalo o dlouhé nebo kratší závody. Doba dolétlých 20% holubů byla několikahodinová i za 
dobrých povětrnostních podmínek. Všichni jsme závodili téměř se stejnými holuby na krátkých 
tratích i na dlouhých tratích. V té době byli vítězi ti chovatelé, kteří měli na svých holubnících v 
daných podmínkách ten nejlepší materiál, který dále uměli svou vlastní chovatelskou schopností 
využít.  
Počátkem devadesátých let přišla do naších chovů zásadní změna. Byli dovezeni noví rychlí holubi 
k několika málo chovatelům. Tito holubi, specialisti na krátké tratě, dosahovali za krátko 
vynikajících výsledků, což v mnoha z nás probudilo obrovský zájem a snahu tyto jedince získat. 
Přišla také po krátkém čase další kvalitativní změna v hodnocení úspěšnosti holuba – olympijské 
koeficienty. Ty byly hlavním impulsem, abychom se srovnávali s nejlepšími chovateli západní 
Evropy a měly dopad i na organizaci závodů dlouhých tratí. A zde se vynořují nové zásadní rozdíly 
v chovatelské veřejnosti. Všechno musíme umět správně pojmenovat a vyhodnotit, především i 
proto, že nám nyní jde o každého jednotlivého chovatele. Počty aktivních chovatelů, účastníků 
závodů, každoročně klesají v závislosti na celkovém poklesu chovatelské základny. Vytvářením 
pozitivní nálady a atmosféry a hlavně přijímáním správných organizačních opatření je třeba 
vytvářet podmínky pro zájem chovatelů o účast na závodech DT. Při srovnání účasti např. 
v závodě Ostende v rozmezí 10 let lze konstatovat, že byl chudé roky, ale i mimořádně úspěšné. 
Zájem chovatelů o tento zcela mimořádný závod je však trvalý. V roce 1999 se tohoto závodu 
zúčastnilo 14 OS, 892 chovatelů, kteří nasadili 3.817 holubů. V roce 2009 to bylo 16 OS s celkem 
841 chovateli, kteří nasadili 4.148 holubů. I když počet chovatelů mírně klesl (neúčast OS Brno-
venkov a Bílé Karpaty), počet nasazených holubů je vyšší. Pokud však vezmeme v úvahu i celkový 
pokles členské základny v tomto období z 2225 závodících chovatelů MSS v roce 1999 na 1800 
v roce 2009 je zřejmé, že minimálně Oostende, jako moravský národní závod, o zájem chovatelů 
bojuje úspěšně. 
Jak dál v roce 2010 je na nás všech. Řídící výbor MSS založil svou práci na tom, aby všechny 
sportovní a společenské prvky naší činnosti byly skloubeny a postihnuty vyváženou formou. Výbor 
MSS jako orgán vyhlašující moravské závody dlouhých tratí a „Katovický memoriál“ Cheb využije 
všech pozitivních, ale i negativních poznatků dvou uplynulých let, aby dobře připravil závodní 
sezónu 2010. Pro tento rok jsou v návrhu řídícího výboru, který bude předložen Zemské 
konferenci, dva zemské závody dlouhých tratí 3.7. Oostende a 31.7. Brusel. Dále dva závody 
dlouhých tratí v rámci jednotlivých pásem MSS ve společných termínech 19.6. a 17.7. Součástí 
návrhu je i termín IV. ročníku „Katovického memoriálu“, závodu Cheb 13.6.  
Po letošním roce, kdy nebyl soulad při tvorbě doletových pásmem, byla problematika složení 
pásem projednána dne 22.9.2009 ve výboru MSS a jsou navržena čtyři pásma: 



- 26 - 

Sever – Beskydy, Hlučín, Karviná-Ostrava, Opava, Třinec 
Střed – Haná, Uničov, Zlín 
Jih – Hodonín, Uh. Hradiště, Valašsko 
Západ – Brno, Brno-venkov, Jižní Morava, Vysočina, Znojmo 
K těmto navrženým pásmům se budou moci ještě OS vyjádřit na zemské konferenci, při konečném 
odsouhlasení. Osvědčila se forma z letošní sezóny, kdy si jednotlivá pásma sama určila dva 
závody odpovídajících vzdálenosti. Pozitivně byla také hodnocena účast chovatelů z OZ Senica 
v seriálu dlouhých tratí MSS. Již nyní se ukazuje zájem dalších slovenských chovatelů o účast, což 
se týká dalších čtyř OZ. Myslím, že tato jejich sportovní účast se stane velkou motivací i pro 
moravské chovatele. Osvědčila se forma kolektivního rozhodování prováděných startů. Závod 
Oostende bude i pro rok 2010 vyhlášen jako závod přes noc, tedy dvoudenní, se startem nejdříve 
v 11.00 hod. Start závodu Brusel je plánován na ranní hodiny a rozhodnuto bude dle aktuálních 
klimatických podmínek. V roce 2010, vedle složení pásem bude věnována maximální pozornost 
technickému zajištění přepravy, finančním záležitostem, a především bezchybnému ošetřování 
holubů během přepravy. Bude věnována větší pozornost popularizaci úspěšných chovatelů, tuto 
chceme rozšířit do nižších článků organizační struktury než budou pásma. Prohloubena bude 
forma prováděných kontrol ve všech činnostech zvláště kontrol prvních dolétlých holubů. 
Závod Cheb je výrazem sportovního ducha a chápání jeho významu celou naší členskou 
základnou. Organizace tohoto závodu se při třetím ročníku podstatně zlepšila. Chovatelé ocenili 
zejména výběr místa startu, zajištění odpovědného a kvalifikovaného startéra a rozhodování o 
času startu. Pozitivní vnímání tohoto závodu upozadilo mnohé negativní hodnocení, týkající se 
hlavně nevyrovnanosti při doletech.  
Bylo by v zájmu věci, kdyby těchto pár předložených myšlenek bylo pojato jako základ hledání 
prospěšného, s širokou škálou doplnění naznačeného. Nic není konečné a kdo nebude vidět 
správně minulost, špatně se orientuje v současnosti a už jen těžce hledá možnou budoucnost. Bez 
správného vnímání široké problematiky chovu PH, zvláště celé závodní činnosti a jejich podmínek 
se budeme vzájemně od sebe vzdalovat. Je třeba ve správné míře vnímat osobní ambice, 
komerční zájmy a s tím spojené situace tlaku na vytváření nových uskupení, nových míst 
vypouštění, času vypouštění atd. Mistr OS je většinou vždy chovatel, který má vyvážené výsledky 
na všech typech závodů. Každá oblast chovu PH má svá specifika. U chovu dlouhotraťových 
holubů je to čas a trpělivost. U DT holubů jde o delší dobu, než se projeví úspěšnost, nebo naopak 
neúspěšnost. S chovem DT holubů je spojena i naše schopnost nejen chovatelská, ale také 
šlechtitelská. Zde můžeme diskutovat mimo holubů o mnoha problémech, ať už jsou to finanční 
náklady, počet chovaných holubů, počet mistrů atd. Pokud však budeme mistrovství OS 
vyhodnocovat přibližně stejným způsobem jako nyní také v budoucnu, bude těžké stát se mistrem 
OS bez účasti na dlouhých tratích.  
Závody s poštovními holuby je sport jako mnohé jiné sportovní aktivity. Zde si troufnu předložit 
příměr a příklad s cyklistikou. Nejnáročnějším závodem v cyklistickém sportu je závod Tour De 
France. Vítězem se nestává cyklista sprinter, byť vyhrál i několik etap, ale cyklista který zvládá jak 
spurty, ale v nejlepším čase i nejtěžší etapy. Tento závod má mnoho rozdílných etap, stejně jako 
my máme různých délek a obtížností jednotlivých závodů. 
 
 
RSDr. Zdeněk Uherek 
Předseda MSS 
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Mistrovství dlouhých tratí MSS 2009 
 

  Chovatel   OS umist. suma Kf 

1. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 11 276,77 

2. KUCERA Josef U. Hradiště 10 685,22 

3. ŽEDEK Alois Znojmo 10 803,91 

4. SMÍTAL Vladimír Uničov 10 845,02 

5. JEŽEK Jiří Olomouc - Haná 10 857,93 

6. SVAČINA Karel Opava 10 931,18 

7. ZELINA Jiří Zlín 9 629,82 

8. MAZUCH Milan Hodonín 9 667,17 

9. VYBÍRAL Pavel Zlín 9 824,77 

10. LEIKEP Tomáš Znojmo 9 833,44 

11. DOLEZAL Josef Hodonín 9 955,91 

12. BLATA Miroslav Hodonín 8 312,89 

13. KRUTIL Karel Olomouc - Haná 8 318,49 

14. JIŘÍČEK Jar.+ syn Valašsko 8 455,76 

15. KOLMAN Oldřich Zlín 8 494,50 

16. SIKORA Jan Třinec 8 520,74 

17. HLUSEK Milan U. Hradiště 8 535,55 

18. PASEKA   + TRUHLÁŘ Zlín 8 570,84 

19. BÁTĚK Vladimír Olomouc - Haná 8 576,20 

20. PALACKÝ Miroslav Valašsko 8 626,27 

21. LAMAČ Josef Jižní Morava 8 659,07 

22. ŠABATA Jan Vysočina 8 773,84 

23. SOUCEK Petr Hodonín 8 786,99 

24. DVOŘÁK Milan Vysočina 8 822,03 

25. ONDRACEK Zdeněk Hodonín 8 842,50 

26. CECH František Hodonín 8 869,34 

27. KYTLICA Jan Zlín 8 920,44 

28. JABŮREK Vlastimil Vysočina 8 920,79 

29. HANUŠ Ladislav Brno 8 921,34 

30. LUNGA Stanislav Hodonín 8 1041,62 

31. ŠKOVRAN Ladislav Olomouc - Haná 7 208,26 

32. TRUHLÁŘ Aleš Zlín 7 333,92 

33. BUMBALÍK Pavel Uničov 7 386,86 

34. KROUPA Jan Olomouc - Haná 7 403,75 

35. DVOŘÁK Josef Brno 7 413,38 

36. DUDA Ing. Přemysl Uničov 7 439,40 

37. CETKOVSKÝ Josef+syn Olomouc - Haná 7 465,32 

38. KOLÁČEK Josef Brno 7 486,29 

39. MEISLOVÁ Marie Brno-Venkov 7 490,75 

40. OLYMPIA Mácha Beskyd 7 497,02 

41. BARTONĚK Jaroslav Znojmo 7 502,53 

42. ZIMACEK Luboš Hodonín 7 504,80 

43. CELNAR Oldřich Brno-Venkov 7 505,26 

44. ADAMÍK  Zd. + Milan Zlín 7 557,53 

45. SIK Jaroslav U. Hradiště 7 583,61 
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Eso Národního závodu MSS Oostende 
 

  Chovatel   OS Holub   Um.  Suma Kf 

1. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 03-0266-78 H 3 52,76 

2. PAJUNČÍK Jan Hana - Olomouc 00-0211-108 H 3 58,89 

3. ONDRACEK Zdeněk Hodonín 02-0167-203 H 3 74,73 

4. SKOKAN Pavel Frýdek Místek 05-0155-97 H 3 78,28 

5. JANALÍK Josef Zlín 02-0269-882 H 3 91,55 

6. DVOŘÁK Zbyněk Brno 99-0146-519 HE 3 107,15 

7. RZYMAN Jan Karviná-Ostrava 02-0184-268 H 3 110,92 

8. BLATA Miroslav Hodonín 03-0170-543 H 3 122,07 

9. DVOŘÁK Stanislav Brno 03-0146-593 H 3 122,97 

10. VOZÁK Miroslav Hana - Olomouc 01-0205-1171 H 3 143,01 

11. ROMAN V. + V. Frýdek Místek 04-0157-122 HE 3 160,42 

12. PAVLAS František U. Hradiště 01-0256-777 H 3 161,99 

13. VYSLOUŽIL Zdeněk Zlín 00-0273-789 H 3 167,44 

14. TRUHLAR + SELUCKA Hodonín 03-0168-29 HE 3 177,40 

15. KRUTIL Karel Hana - Olomouc 04-0205-1095 H 3 180,22 

16. DOLEZAL Josef Hodonín 02-0170-503 H 3 190,78 

17. BRI.UHERKOVI   U. Hradiště 02-0254-888 H 3 195,64 

18. SRAHULEK Josef Hodonín 02-0163-89 H 3 196,07 

19. HAPL Lubomír Beskyd 01-0306-409 H 3 199,49 

20. DEMEL Karel Uničov 02-0233-340 H 3 201,09 

 
Super Eso Národního závodu MSS Oostende 
 

  Chovatel   OS Holub   Um.  Suma Kf 

1. SÝKORA Stanislav Uničov 01-0236-1127 H 6 724,58 

2. PAJUNČÍK Jan Hana - Olomouc 00-0211-108 H 5 312,49 

3. VYSLOUŽIL Zdeněk Zlín 00-0273-789 H 5 489,60 

4. INGR Ivan Hodonín 00-0164-319 H 5 692,27 

5. ONDRACEK Zdeněk Hodonín 02-0167-203 H 4 131,71 

6. RZYMAN Jan Karviná-Ostrava 02-0184-268 H 4 180,63 

7. DVOŘÁK Stanislav Brno 03-0146-593 H 4 214,99 

8. PAVLAS František U. Hradiště  01-0256-777 H 4 230,51 

9. JANALÍK Josef Zlín 02-0269-882 H 4 259,25 

10. ŠTOČEK+ VOTAVA Brno 01-0145-103 H 4 314,29 

11. GRABEC František Hodonín 03-0171-156 H 4 334,50 

12. SUCHÁNEK Břetislav Hana - Olomouc 00-0202-595 HE 4 359,22 

13. BRI.UHERKOVI   U. Hradiště  02-0254-888 H 4 375,34 

14. DEMEL Karel Uničov  02-0233-340 H 4 375,42 

15. JURASEK Ant. U. Hradiště  02-0260-473 H 4 399,89 

16. SÝKORA Jaromír Brno 01-0147-242 H 4 431,71 

17. GONČAR Zdeněk Karviná-Ostrava 02-0184-680 H 4 436,51 

18. DEMEL Karel Uničov  01-0233-143 H 4 472,46 

19. ISTVANEK Stanislav Hodonín 00-0179-103 H 4 475,89 

20. CHARVÁT Josef Vysočina 01-0296-1496 H 4 506,68 
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Eso holub DT MSS 
 

  Chovatel   OS Holub   Um.  Suma Kf 

1. DUDA Ing. Přemysl Uničov 04-0231-1235 H 4 56,58 

2. KROUPA Jan Hana - Olomouc 04-0215-540 H 4 110,85 

3. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 03-0266-78 H 4 117,09 

4. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 02-0266-543 H 4 134,05 

5. SVAČINA Karel Opava 02-0226-247 H 4 158,41 

6. SIK Jaroslav Uh. Hradiště 05-0263-731 H 4 176,37 

7. TRUHLÁŘ Aleš Zlín 04-0266-23 HE 4 213,19 

8. SVAČINA Karel Opava 02-0226-241 H 4 221,18 

9. PALACKÝ Miroslav Valašsko 02-0199-235 H 4 227,68 

10. LÉTAL + HUBLÍK Jižní Morava 06-0174-2644 H 4 231,01 

11. BARTONĚK Jaroslav Znojmo 05-0305-536 H 4 237,08 

12. BÁTĚK Vladimír Hana - Olomouc 04-0211-1423 H 4 255,57 

13. CIESLAR Josef Třinec 05-0239-125 HE 4 260,57 

14. HLUSEK Milan Uh. Hradiště 04-0263-707 H 4 265,12 

15. KAPRÁL Stanislav Hana - Olomouc 04-0214-245 H 4 269,60 

16. BURDA Jiří Uh. Hradiště 06-0261-99 H 4 271,36 

17. KUCERA Josef Uh. Hradiště 05-0252-211 H 4 272,50 

18. OLYMPIA Mácha Frýdek Místek 02-0153-1638 H 4 281,81 

19. OHAREK Josef Zlín 06-0275-602 H 4 283,19 

20. SMÍTAL Vladimír Uničov 05-0231-639 H 4 288,17 
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Znovu se o něm mluví: Gaby Vandenabeele 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Už víc jak dvě desetiletí je znám svými špičkovými výkony a vítězstvími v provinční konkurenci. 
Stále je to ten starý holubník, žádná novostavba, žádné rozšiřování chovného oddělení. Gaby 
Vandenabeele pevně stojí na svých principech. No snad je jen o trochu klidnější. Už na něm 
nebylo vidět jak moc je motivován. Holubářský sport na nejvyšší úrovni? Tak to bylo v každém 
případě. Špičkových cen získával dost, ale něco přece jen chybělo. 
 
To se mělo v sezóně 2009 změnit. 
Jeho ctižádost  se opět probudila, jeho vzlet je opět zde. A jsou tu současně i senzační výsledky 
jak na jeho vlastním holubníku, tak i na jiných kde závodí holubi kmene Gaby Vandenabeele.  
Začalo to 18.4.09 v závodě Roye (147 km) kde v konkurenci 239 starých holubů získal 
1.,4.,6.,18.,23., cenu a proti 252 ročních to byla 1., 4., 5., 7., 10., 11. cena. V následujících týdnech 
přibývaly podobné výsledky. 
23.5.09 to byl závod z Bourges )437 km). Proti 2.286 ročním holubům v provinční konkurenci 
získal 1. a 2. cenu. V národní konkurenci proti 22.499 ročákům to byla 2. a 3. cena.  
13.6.2009 byl na programu Argenton ( 506 km). V provinční konkurenci proti 3.387 starých holubů 
z toho byla 1., 2., 3., a 9. cena. V konkurenci 5.251 ročních holubů získal 1., 3., 4., a 8., cenu. 
27.6.2009 letěl se svými ročáky Ablis ( 294 km) a v provinční konkurenci 6.930 holubů to byla 2. a 
8. cena. 
A to je pořád jeho stará linie, kterou táhnou Wittenbuikové, Turba, James Bondové a jak se vlastně 
všichni ti další jmenují. Současně je nutno poznamenat: od roku 1988 dosáhl 79 ti provinčních 
vítězství. 
 
A nelítají jen u něj. 
V Nizozemsku září další chovatelé s odchovy holubů Vandenabeele, jako nedávno při národním 
závodě z Blois a Chataeauroux. V blízkém okolí Dentergem jsou další chovatelé, kteří velmi dobře 
závodí se svými holuby. Ti také získávají množství špičkových cen na velkých závodech. 
 

Krátký návrat do historie 
 
Dům rodiny Vandenabeele a u něj stojící holubníky byly na Vontergemstraat 72 v Dentergem 
postaveny v roce 1977. První holuby do těchto holubníků dostal od svého otce Gentilela, který byl 
svého času v Západních Flandrách velmi známý středotraťař. Otec Gentiel postavil svůj kmen 
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holubů na holubech slavných chovatelů: Valere Desmet-Matthijs (Nokere), Pol Bostyjn (Moorslede) 
a Lucien Verstraete (Deinze). Holuby otce byly základem pro kmen holubů Gaby Vandenabeele. 
Tři linie, linie „Kleinen“, linie „Bijter“ a linie „Groten“ byly v následujících letech základem pro velké 
úspěchy dentergemského holubníku. 
Jednou jsem je nazval nosnými sloupy a že jeden sloup je nosnější než ty ostatní. V průběhu let se 
ukázalo, že to byla linie „Kleinen“, která byla jednoduše nejsilnějším sloupem. Z této linie pochází 
většina dobrých odchovů, ale vezmeme to po pořádku. 
„Kleinen“ B 81-3238253 byl na holubníku mnoho let chovný holub č. 1. Závodní koš ze vnitř nikdy 
neviděl, ale přesto s ním započal mimořádný vzestup Gabyho Vandenabeele v belgickém 
holubářské konkurenci. Gaby si „Kleinen“ vychoval sám a jak to v holubářském světě často bývá, 
chtělo to trochu šťastných náhod. Otec „Kleinen“ byl „Zitterke“ B 80-4055428, kterého si Gaby 
vypůjčil od Josefa Delodder ze Zulte poté, co za velkého vedra a v protivětru vyhrál závod 
z Orléans. Gaby měl „Zitterke“ vypůjčeného jen na krátkou dobu, ale zrovna neměl k dispozici 
žádnou vhodnou chovnou holubici. Všechny jeho nejlepší byly zapárovány. Tehdy Gabymu 
pomohl přítel Gilber Van Parijs, který tehdy v Arsele špičkově závodil s holoubaty a zapůjčil mu 
zcela nezištně holubici „Ameyke“ B 77-3064419, svou nejlepší chovnou holubici. Jako holoubě 
špičkově závodila a později v chovu potvrdila své vynikající kvality. Z páru „Zitterke“ x „Ameyke“ byl 
tedy odchován „Kleinen“. Za své jméno vděčil svému menšímu vzrůstu.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Primus inter pares B 88-3206112 „Wittenbuik“ 
 
Teprve později, až byl poněkud starší se o něm dalo říct, že byl střední velikosti. Prvním odchovem 
po zapárování na holubičku „Goede Jong 76“ od Gabyho otce byl známý „Picanol“ B 82-3258240 
naprosto mimořádné eso, který se už jako roční stal 1. Eso provincie Západní Flandry a později 
jako chovný plodil mimořádné odchovy. Jedna z jeho vynikajících dcer „Sisssi“ B 88-3206088 byla 
základní chovnou holubici u velmi známého holandského chovatele Ad Schaerlaeckense.  
Ze spojení „Kleinen“ a „Goede Jong 76“ byl také „Fidel“ B 83-3105147, který mimořádně přispěl ke 
slávě holubníku v Dentergemu. Mezi jiným v roce 1985 získal 2. národní cenu z Limoges proti 
6.912 holubům a jeho vnuk  „Blauwe Fidel“ v roce 1995 vybojoval 1. národní cenu z Brive (661 km) 
v konkurenci 4.719 starých a 3.970 ročních holubů. Celkový počet úspěšných odchovů z „Kleinen“ 
se každým rokem zvyšoval. S různými holubičkami zplodil výjimečné holuby. Hvězdou roku 1988 
se stal „Wittenbuik“ B 88-3206112 ze spojení s holubicí „Flicka“. Po naprosto grandiózní kariéře 
vdovce jej Gaby Vandenabeele v roce 1992 umístil do chovné voliéry. Tohoto rozhodnutí nikdy 
nelitoval. 
Přece jen zůstaneme ještě u „Kleinen“. Plodil super esa jako na běžícím pásu. Jména jako 
„Dokus“, „Steir“, „Turbo“, „Bambino“, „Wolfgang“, „Parel“ a mnoho dalších, všechno synové 
„Kleinen“ vyvolávají vzpomínky na špičkové výkony v závodech a nenechávají žádné pochybnosti 
o chovné hodnotě tohoto výjimečného holuba. V roce 1995, když „Kleinen“ zemřel byla to pro 
chovné oddělené zdánlivě nenahraditelná ztráta. Avšak jeho syn „Wittenbuik“ tuto mezeru více než 
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vyplnil, tento holub prokázal snad ještě větší chovné kvality než jeho slavný otec. S různými 
holubicemi dával odchovy extratřídy. Synové a dcery tohoto holuba se skvěle prosazovali v chovu i 
v závodech a to nejen v Dentergemu. Wittenbuikuv čas už je ale také minulostí. Kdo bude jeho 
pokračovatelem se ještě ukáže. Někteří jeho synové k tomu mají velké předpoklady se prosadit. 
Ale možná to nebude žádný z nich, kdo převezme pomyslnou vlajku chovu, možná až některý 
vnuk, ještě uvidíme. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

1. Eso Západních Flander dlouhých tratí „Favoriet“ B 86-3043155 
 

Pokusil jsem se trochu objasnit vliv „Kleinen“ na chov v Dentergemu za všechny ty roky až do 
minulosti. Také „Wittenbuik“ patří spíše do minulostí než do přítomnosti, ale jeho přímí potomci a 
vnuci, tedy pokračovatelé „Kleinen“ stále ovlivňují chov i závodní výsledky tohoto holubníku. Není 
to však jednoduché. Pro takovéhoto úspěšného chovatele je stále těžší vybrat vhodný materiál pro 
zakřížení, aby se kmen holubů Vandenabeele udržel na stejné úrovni, nebo se ještě zlepšoval.  
Holubi Vandenabeele jsou známí, jsou obdivovaní. Všude kde je holubářský sport obdivován a 
provozován tito holubi dosahují špičkových úspěchů. Přesto s nimi musí mít chovatelé trpělivost. 
Nejsou to žádní zvlášť rychle dospívající holubi. Teprve po druhém přepeření se prezentují v plné 
lesku a jsou v té správné síle a kondici. 
Nechci na tomto místě přesvědčit všechny chovatele, že jen s holuby z Dentergem mohou být 
úspěšní, ale takříkajíc „výsledky hovoří“. 
 
Dirk Zooland  
únor 2002 
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Interview s Gaby Vandenabeele - Fakta, fakta, fakta!!! 
 
Gaby, holubářské časopisy téměř každý týden píší o výkonech tvých holubů na jiných holubnících 
a samozřejmě i na tvém holubníku. Co je základem těchto mimořádných úspěchů? 
Myslím, že základem je, že možná dvacet, třicet let jsem nepřítelem medikamentů. V současné 
době jsem už téměř rok nebyl u veterináře. Dobrý holub je v prvé řadě zdravý holub. Špatní holubi 
kteří neletí musí pryč. Selekce a selekce. 
 
Měl jsi super eso jako byl „Kleinen“. Jeho syn „Wittenbuik“ byl možná ještě špičkovější chovný 
holub. Jak to vypadá u tebe dnes? Kdo je dnes ten nejlepší borec. 
No, ptáte se kdo je ten nejlepší? „Bliksem“, vnuk „Wittenbuika“, dal výborný odchov s mnoha 
holubicemi. Potomci jsou možná ještě lepší. Protože „Bliksem“ už není plodný, dal jsem všechny 
jeho potomky do chovného holubníku. 
 
Kolik máš jeho potomků? 
Asi dvanáct a všichni jsou v chovu dobří. Všude mají další chovatelé úspěchy s odchovem po 
„Bliksem“. 
 
Je „Bliksem“ lepší jako „Wittenbuik“? 
Jestli je lepší, to se nedá říct. „Wittenbuik“ plodil lepší závodníky. Synové závodili lépe, ale pokud 
jde o další odchov je „Bliksem“ najisto stejně dobrý. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Potomci „Bliksem“ tedy odchovávají líp? 
Pro mě je především důležité, že celá linie dobře odchovává. Taky proto z nich chovám. 
 
Tví ročáci letěli v tomto roce naprosto špičkově. Je proto nějaký důvod? 
V posledních pěti letech jsem si pro sebe nechával až třetí líheň a první a druhá šla pryč. Na konci 
sezóny se pak musí nechat jednoduše vše co je. V minulém roce jsem si nechal druhou líheň pro 
sebe a s holoubaty jsem bez zatemňování dobře letěl. To se pak dá provést první selekce. 
Holoubata získala v minulém roce hodně zkušeností. Dřív letěla pětkrát nebo šestkrát 190 km, no 
a v minulém roce to bylo také třikrát 450 km a to je už něco zcela jiného. 
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B 98-3158062 „Bliksem“, jako dvouletý získal mezi jinými tyto ceny:Chateauroux 2./4662, Poitiers 
8./2975, Rufec 4./1778, Poitiers 1./1488, Prigueux 5./1119  
 
Takže ty jsi svoje holoubata selektoval jinak než v minulých letech? 
Ano, na základě špičkových cen a výkonu. 
 
Metoda odchovu je jiná jak v minulých letech? 
Ano, dělám to jinak. Dříve chtěli chovatelé vkrevnit, vkrevnit, vkrevnit, a proto jsem pároval chovné 
holuby odpovídajícím způsobem. Teď víc křížím nebo jdu ve druhé či třetí generaci zpět do linie. 
Je to lepší pro závodníky, pro ně není vkrevňování vhodné. 
 
Ale tvoji „Wittenbuikové“ snesou hodně vkrevňování. 
To je pravda, mohou vkrevňování snést, ale pro závody to není dobré. „Wittenbuik“ a „Turbo“ byli 
polobratři. Pokud dám jejich vnuky dohromady, je to ideální. To je trochu liniový chov, zpátky na 
„Kleinen“, ale to není vkrevňování. 
 
Koen Minderhoud je dobrý příklad. Hodně odchovů úzce vkrevnil na „Wittenbuika“, takže to jde. 
Ano, ale pro závody to není vhodné. Nemusíte je nutně křížit, ale úzké vkrevnění také není dobré. 
 
V minulém roce jsem měl dojem, že sice máš holuby, ale ta velká motivace je pryč. Teď jsi zase 
plný energie a s holuby na špici. 
Ano, v minulém roce bylo příliš mnoho spatného počasí s deštěm a větrem. Letos jme měli 
poněkud více „holubího počasí“. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Vnuk „Kleinen“, B 96-31566109 „Bourges“ 

 
Co je to „holubí počasí“? 
No to je pokud mají holubi rychlost asi 1300 m/min. Já nemám v provincii moc dobrou polohu. 
Včera foukal severozápadní vítr, ale většinou je to severovýchodní nebo jihovýchodní. 
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Získal jsi 1., 2., 3. proviciální z Argentonu. To je zcela mimořádné, že zde někdo udělá první tři 
místa v provicii.  
No není to jednoduché, vyhrát první tři místa. Z mnoha míst letí hodně holubů pohromadě. 
 
Při nasazování jdou holubi jednoho chovatele do jednoho koše, nebo jsou do košů rozděleni? 
Zásadně jsou rozdělování do více košů. 
 
Proč se to dělá? Chcete tím zamezit sériovému doletu? 
Ani ne, já si myslím, že je to proto, že když je jeden koš v nějaké nevýhodné pozici, nejsou v něm 
všichni holubi chovatele. Lepší je riziko rozdělit. Myslím, že když jsou všichni holubi jednoho 
chovatele přepravováni v jednom koši, víc spolu bojují. Jednou se mi to stalo, že všichni moji 
holubi byli v jednom koši při závodě na 300 km. Mnozí byli při návratu domu poraněni. Myslím, že 
při přepravě přes jednu noc to není vůbec problém, ale při dvou, třech nocích …. 
 
A například u závodů mladých? 
Dobrý příklad byl nedávno Ablis, tj. 300 km. Udělal jsem hodně cen, ale žádnou první, jen 3., 4., 5., 
6., 7., proti 360 holubům. Já sám jsem nasadil šedesát. Ale první cenu získal přítel v jiném místě. 
 
Jak motivuješ své vdovce? 
Holubice před závodem neukazuji. Ale před Argentonem jsem jednou udělal něco jinak. Holuby 
jsem ráno vyvezl na 30 km a při návratu domů je čekaly jejich holubičky. Potom jsem je oddělil a 
večer jsem vdovce bral přímo z holubníku bez toho, abych jim ukazoval holubice, nebo jim obracel 
misky. Byli krásně klidní a klid je důležitý. 
 
Vyvážíš holuby ne lety během týdne? 
Ne, to bylo poprvé co jsem to udělal. 
 
Jak to vidíš s léčením během závodů? 
Jen jednou dostali něco proti trichomonádám. 
 
A mimoto nedáváš žádné léky? 
Ne, dostanou v neděli „Avidress“(pozn. překladatele: org.kyseliny a éter.oleje s protibakt. účinkem) 
do vody a v úterý nebo ve středu dostanou „Blitzform“ 
 
Gaby, jeden z tvých velmi silných konkurentů Rik Cool závodí jen s holubicemi. Proč ty s nimi 
nezávodíš? 
Protože jsem rád, když ráno s prací na holubníku končím do devíti hodin. Pokud bych měl ještě 
nechat lítat holubice ….. Pokud bych měl lítat s holubicemi, nemohl bych závodit s holoubaty. 
 
Tady právě vidím tvého „Barneby“. Ten má taky v rodokmenu „Bliksem“. Ten taky skvěle lítal, mezi 
jiným 2. cenu proti 22.000 ročním. Z matčiny strany pochází z „James Bonda“. Je „James Bond“ 
taky dobrý chovný holub? 
To ano, holubi, které jsem z něj odchoval letí dobře. „Butler“ byl můj první nasazený na Argenton. 
Pochází přímo z „James Bonda“ a udělal v provinční konkurenci 2. cenu. 
Můj problém je, že nemůžu říct, že z nějakého páru mám šest nebo sedm dobrých holubů, protože 
si pro sebe nechám jen jednu líheň v roce. Mám tedy, pokud jedny vajíčka podložím, maximálně 
čtyři holoubata z jednoho páru. Ostatní jdou pryč. 
 
Proč neodchováváš zimní líheň a proč si tyto nenecháš? 
To je ještě jeden měsíc dříve. To je pro mě o měsíc víc práce. To jsou pak čtyři měsíce do prvního 
závodu. 
 
Kdy začínají zde u vás závody s holoubaty? 
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To je v půli května. Pak zde začínají první závody. Dvakrát na 90 km, dvakrát 150 km a pak jdou 
na 300 km. No a začátkem června už máme první 400 nebo 500 km závod. Na velké nacionály, 
které začínají koncem června, už holoubata nenasazuji, protože tam jsme ztratili hodně mladých. 
Provinční závody trvají tak půl hodiny, národní závody až hodinu, protože holoubata letí v obrovské 
mase a pak se vracejí, takže tam máme malé šance získat špičkové ceny.  
 
Co bys nám chtěl ještě říct? 
No co mám říct, už přece víš všechno. Svoje holubníky jsem za celé roky nikdy neměnil. Jen jsem 
je jednou natřel. 
 
Děkuji mnohokrát za rozhovor 
 
Dirk Zoland 
 
Die Brieftaube 33/2009 
Překlad: Ing. Jaroslav Novotný 
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Přepeření a chov 
Metody a postupy belgických chovatelů 
 
Až na pár závodů v říjnu je už závodní sezóna v Belgii definitivně u konce. To co má teď význam je 
jedině přepeření. Na našem holubníku je toto období nejklidnějším časem v roce. Vím, že až 
zakrátko začne zimní odchov, s touto dovolenou pro holuby i chovatele se budeme muset bohužel 
rozloučit. Přesto to chápu jako dobrý záměr, brzo během zimního odchovu, s trochu většími 
obtížemi odchovat lepší holuby. Ale to je nepochybně „krmivo“ pro další článek.  
 
Zpět k přírodě? 
Teď máme přepeření před sebou a nejprve musí bezchybně proběhnout, než budeme chtít 
koncem listopadu párovat. Pokud chceme mít brzký odchov od chovných ale i závodníků, je zcela 
logické , že vdovce po závodní sezóně už nepárujeme. Dáme přednost tomu, aby po závodech 
v naprostém klidu přepeřili. Už vás slyším jak se ptáte „A co zpět k přírodě“. Je mi líto, ale já 
nevidím jediný důvod, proč by mělo být dobré, závodníky po sezóně zapárovat.  
Pokud nemáme problémy s dravci, jdou budoucí závodníci jen pravidelně na prolet, nebo lépe 
řečeno každý druhý či třetí den, jen za pěkného počasí. Ale pokud jsou problémy s dravci velké, 
musí po jednom kolečku kolem holubníku honem domů. 
 
Rozdělit. Přepeřit, Odpočinout. 
První krok pro dobrý průběh přepeření je, jak jsem už říkal, pokud jsou holubi rozděleni. 
Mimochodem si nemyslím, že je smysluplné u vdovců, které hodláme nasazovat například do 
začátku či poloviny srpna, nechat je s holubicemi do konce prosince. Tak to dělají mnozí chovatelé 
závodící na velmi dlouhých tratích. U přepeření existují lepší metody jak dojít ke stejnému 
výsledku. Abychom jmenovali jenom jednu z nich: necháme udělat zimní odchov pro který byli před 
novým rokem spárováni a potom je oddělíme. Dále je třeba před přepeřením co nejdřív eliminovat 
všechny nadbytečné holuby, i když to se dá provést i dříve. Mnozí chovatelé neváhají s výběrem 
těchto kandidátů již během závodní sezóny. Já to dovolím jen v případě několika jednotlivých 
holubů, ale ne u celé skupiny, protože tím by mohla utrpět atmosféra na holubníku či během 
denních tréninkových proletů. Pokud někdo musí přesto eliminovat větší množství holubů, je něco 
v nepořádku. V tom případě musí zakročit i v chovném oddělení. 
 
Důležité je přirozeně, aby byli holubi zdraví. 
Z tohoto důvodu bych radil provést po závodní sezóně sedmidenní kůru proti trichomonádám, 
bakteriologické vyšetření na Parathyphus a preventivní kůru proti vnitřním (červi) a vnějším 
parazitům. Především Parathyphus je nemoc, která na mnoha holubnících existuje „dřímá“ 
v latentní podobě a během přepeření se snadno objeví. Přepeření totiž klade na tělo holuba velké 
nároky. 
Později není vhodné přinášet další holuby: Stav holubů během celé zimy by měl být uzavřený, jen 
tak je infekce z vnějšku téměř vyloučena. Mnozí chovatelé si přesto během přepeření a během 
zimy, kdy je to z hlediska zdravotního stavu trochu neopatrné, sami způsobí mnohé problémy. Tu a 
tam nějakého holuba donesou, ale většinou si moc nepomohou. Tito holubi většinou nejsou lepší 
jako holubi vlastní a ještě mohou podpořit vývoj latentní nemoci a mnohdy i více. 
 
Je přirozeně velmi jednoduché, že zde popíšeme čím se máte řídit: 
Muselo to být v minulém roku přibližně touto dobou, když na holouběcí holubník mého synovce 
přiletěl nějaký šiml. Měl na holubníku jen samé pěkné červené holuby. Jeho otec a strýc – můj otec 
a já také jsme si mysleli, že tento pěkný šiml bude do nich pěkně pasovat. Nahlásili jsme ho a 
mohli si ho ponechat. Ale co se stalo. Po jednom týdnu měl holub malou neštovici. Žádný problém, 
mysleli jsme si, neštovička byla sotva vidět. Ale během dvou následujících týdnů dostalo téměř 
každé holoubě v tomto holubníku neštovice. Očkujeme každoročně, ale jen staré holuby a závodící 
mladíky. Infekce proběhla spíš mírně, ale my jsme se přesvědčili, že je nutné mnohem víc dávat 
pozor. Nakonec jsem si sice říkal v duchu „gratis naočkováno“, ale současně jsem si taky říkal: 
„Jaké štěstí, že ten šiml neměl Parathyphus“, protože to by mohl být rychlý test. 
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Tento příběh jsem vyprávěl jen proto, abych vám ukázal, že nikdo neví co se může stát. 
 
Krmení je během přepeření mimořádně důležité. 
Během peření musí mít holubi dostatek krmení. Není k tomu třeba mít takzvaně „plné koryto“, ale 
nesmí pociťovat hlad. Dobrá přepeřovací směs obsahuje vždy trochu ječmene, ten může sloužit i 
jako „návod“, když zůstane ležet v krmítku.  
Mimo to ještě během přepeření dávám pozor na některé bioprodukty. Myslím tím minerálie 
s vysokým obsahem vápníku a fosforu, doplněné o vitamíny. Ty musí být spolu s gritem pravidelně 
doplňovány. Také do napáječky během přepeření dám jednou týdně multivitamin jako Naturamine 
s obsahem minerálií, stopových prvků a aminokyselin. Je vhodné také doplnit krmivo pivními 
kvasnicemi, ty obsahují vedle aminokyselin také hodně přírodního vitamínu B, vysoké procento 
proteinů, minerálie a enzymy. 
Pokud mluvíme o mineráliích během přepeření, máme na mysli v prvé řadě stopové prvky. Pivní 
kvasnice mají vysoký obsah mnoha stopových prvků jako je železo, zinek, mangan, měď a selen. 
Například zinek má mimo pozitivního vlivu na růst, imunitní systém a krev také vliv na výměnu 
látkovou aminokyseliny Cystin. Tato bílkovina je nejdůležitější stavební kámen pro Keratin, který je 
nepostradatelný pro tvorbu peří. 
No a jinak můžeme během zimy nechat zbraně odpočívat, abychom je mohly vytasit během příští 
závodní sezóny.  
 
Mnoho zdaru a zábavy přeje 
 
Patrick Philippens 
 
Die Brieftaube 37/2009 
Překlad: Ing. Jaroslav Novotný 
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Zveřejňovat závodní výsledky na internetu? 
 

Letošní závodní sezóna byla poznamenána dlouhodobou nepřízní počasí a důsledkem toho 
byly i velmi těžké závody. Pro pásmo „Sever“ to byl zvláště závod z Hannoveru dne 30.5. a hlavně 
pak zemský závod z Oostende, který se v některých ZO i OS tohoto pásma značně protáhl. Při 
těchto závodech došlo ke značným ztrátám i vynikajících holubů. Někteří chovatelé se budou 
z těchto ztrát vzpamatovávat i několik let, neboť vychovat kvalitního dálkaře to není, jak známo, 
otázkou jednoho dvou let, ale několika roků. 

Při diskusi s chovateli v našem OS Hlučín-Slezsko převažuje jednoznačně názor, že jednou 
z příčin vysokých ztrát kvalitních závodníků je i zveřejňování podrobných závodních výsledků na 
internetu. Výhody tohoto zveřejňování výsledků jsou v podstatě negovány tím, že tyto poskytují 
nebývalé možnosti k ověření si nejenom jména chovatele zaletlého holuba, ale také i jeho 
konkrétní závodní výsledky. Z této skutečnosti jednoznačně vyplývá, že úspěšný závodník nemá 
v podstatě šanci, že bude po ošetření a odpočinku vypuštěn a bude se moci vrátit k majiteli. Tato 
skutečnost je všeobecně známa a myslím, že by stálo za posouzení, jestli nepostupují rozumněji 
chovatelé v Polsku, kteří závodní výsledky na internetu nezveřejňují a vědí asi proč. Ve snadno 
dostupných informacích na internetu vidím pro naše závodníky daleko větší nebezpečí, než jaké 
pro ně představují pernatí dravci a nezodpovědní střelci. 

Navrhuji, aby se tato problematika předložila k diskusi mezi naší chovatelskou veřejnost a 
využijme k tomu i náš „Zpravodaj“. Zjistíme si zda názor, že negativa plynoucí ze zveřejňování 
závodních výsledků na internetu převažují a udělejme z toho konkrétní závěr. Já osobně se kloním 
k názoru výsledky na internetu z výše uvedených důvodů nezveřejňovat. 

 
 
 
Ing. Milan Bauer 
předseda OS Hlučín-Slezsko 
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Bylo – nebylo, čtenářská soutěž 
 

„Příbuzní“ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Poštovnímu holubářství se na našem statku věnujeme několik let. Zemědělská usedlost nabízí pro 
chov zvířat ideální podmínky. Vždyť k tomuto účelu sloužily statky k vzájemné spokojenosti lidí i 
zvířat již od středověku. Když jsme zřizovali chov pošťáků, poletovala nám na dvoře i jiná plemena 
okrasných holubů. První chovná zvířata jsme získali od dlouholetého kamaráda Roberta Krajdla. 
Chovatel pochází ze sousedních Doudlevec, kde se jeho rod po několik generací věnoval 
podkovářskému řemeslu. Obě naše rodiny udržují kontakty už ve čtvrté generaci. Modré kaprové 
poštovní holuby z jeho chovu a modré straky od přítele Václava Ulče z Radobyčic postupem času 
doplnili kaštánci od přítele Sulana z Tlucné. To byl základ našeho chovu. 
Při sestavování párů jsme v první chovné sezóně zjistili, že se nedostává holubic. Pomocnou ruku 
nám opět podal výše uvedený Robert Krajdl. Holubice pocházely od jeho letitého známého, pana 
Kopeckého. V důchodu bydlel v Plzni, kde nejsou pro chov holubů ideální podmínky. Aby udělal 
radost svému chovatelskému srdíčku, pořídil si v zahrádkářské kolonii, malý chovatelský areál. V 
odchovně měl dva páry poštovních holubů. Pošťáci měli všechno, na co si vzpomněli. Přesto, že 
holuby na noc pravidelně zavíral, navštívila jeho holubník kuna. Tato nepříjemnost se stala během 
dne a šelma zlikvidovala oba samce sedící na hnízdě. Holubice byly venku a řádění škodné unikly.  
Pro pana Kopeckého to byla veliká rána. Přišel o svoji radost. Rozhodl se, že s chovem skončí 
docela. holubice. Červeně plavá samice, která se dostala do našeho chovu byla letitá. Nevěřili 
jsme, že ji usadíme. Protože bylo jaro, sluníčko svým svitem nešetřilo, párování bylo dílem 
okamžiku. Rodiče spolehlivě zasedli. Po vylíhnutí holoubat jsme novému páru umožnili volný 
prolet. Holubice plnila zdárně své mateřské povinnosti a vyváděla jedny holoubata za druhými. 
Přestože jsme dostatečně krmili, odlétala každý den, téměř na minutu přesně, do polí. Ve 14 hodin 
jsme pravidelně sledovali naší novou holubici, jak se na hřebenu stodoly rozhlíží a východním 
směrem odlétá. Z polí se vracela kolem páté, kdy měla střídat holuba na hnízdě. Plná volátka 
holoubat dávala najevo, že nepřicházela s prázdnou. 
Toho roku v září u našeho statku někdo zazvonil. Když jsme otevřeli, za dveřmi stál starší pán 
s paní a hned hlásili, že jsme příbuzní. Hlavou nám proběhly všechny hříchy mládí. Po chvilce nás 
napadlo, jestli náhodou nezahlédneme pošťáka Ondru z pořadu Ester Janečkové, „Pošta pro 
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tebe“. Pořád jsme se nemohli chytit. Už jsme se smiřovali s tím, že jsou to naši vzdálení příbuzní. 
Vždyť děda jednoho z nás pocházel z osmi dětí. A to je potencionálních tetiček a strýčků opravdu 
požehnaně. Nově nabytí příbuzní se naším tápáním náramně bavili. Až po chvilce nám paní 
napověděla, že jsme příbuzní přes holuby. A to už jsme byli doma. Jak vyplývá z výše uvedených 
skutečností, jednalo se o pana Kopeckého s chotí. Co jsme si s paní vyjasňovali „příbuzenské 
vztahy“, pan Kopecký už nesledoval náš rozhovor a jako správný chovatel stál před holubárnou. 
Jeho oči patřili červeně plavé holubici a vesele k ní promlouval. Ta si ho se zájmem prohlížela a 
z jejího chování bylo vidět, že jsou staří známí. Byla překvapená, že si prohodili role. Do teď ho 
pravidelně navštěvovala na jeho holubníku a nyní přiletěl on k ní.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Od paní jsme se dozvěděli, že manžel po zrušení poštovních holubů byl jako tělo bez duše. Na své 
zahradě pořád vyhlížel své milované pošťáky. Až po několika měsících se dočkal. Přiletěla jeho 
červeně plavá holubice. To bylo radosti. Ihned jí nasypal holubí zob a od té doby jí pravidelně 
podstrojoval. Na zahrádce byl vždy před druhou hodinou a vyčkával na její návštěvu. Když mu 
došlo původní krmení, koupil nový pytel s holubím zobem. Co dodat? Pro holubáře je život bez 
svých miláčků nemyslitelný.  
Jelikož jeho zahrada leží v okrajové části Plzně na východ od Litic, došlo nám, proč holubice každý 
den odlétala stejným směrem. Vracela se do domovského holubníku. Později odlétala i 
s odchovanými holoubaty. Pan Kopecký je znal všechny a věděl, z které jsou líhně. Věděl i barvu 
jejího partnera. Znal i některé holuby z ostatních párů. Naši holubi u něj získali druhý domov. 
Museli jsme souhlasit s paní Kopeckou, byli jsme jedna rodina. 
Paní nás bokem požádala, abychom holubici nechali v našem  chovu pro potěšení jejího muže. 
Jejímu přání jsme rádi vyhověli. Vždyť se na chovu holubů podíleli pravidelným krmením. Tak jsme 
na to holubaření byly rázem dvě chovatelské rodiny naladěné na stejnou notu. Jejich holubník a 
náš chovatelský areál leží od sebe vzdušnou čarou asi 8 kilometrů. Což není pro holubici daleko 
na pravidelné návštěvy spřízněných chovatelů.  
 
Text a foto 
Ing. Aleš a Bc. Daniela Bukovských 
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Holub předstihl v rychlosti přenosu dat internetové připojení 
 
11. září 2009  7:38 

JOHANNESBURG - Jihoafrická společnost zabývající se informačními technologiemi ve středu 
prokázala, že přenos dat bude rychlejší, když místo hlavního poskytovatele internetového připojení 
v zemi použijí poštovního holuba. Napsala o tom agentura Reuters. 

Jednu hodinu a osm minut trvala holubovi jménem Winston 80 kilometrů dlouhá cesta ze sídla 
firmy Unlimited IT ve městě Pietermaritzburg do pobřežního Durbanu. Holub měl na drápku 
miniaturní datovou kartu. Internetový přenos, který začal ve stejném okamžiku, však zabral včetně 
stahování dat do cílového počítače dvě hodiny, šest minut a 57 sekund.  

Společnost Unlimited IT uspořádala tento "pokus", aby upozornila na pomalé internetové připojení 
hlavního poskytovatele v zemi, firmy Telkom. Ta se však k závodu odmítla vyjádřit. 

Rychlost internetového připojení v Jihoafrické republice by se měla zvýšit po zapojení nového 
17.000 kilometrů dlouhého optického kabelu, který propojí jih a východ Afriky. V provozu by měl 
být před konáním mistrovství světa ve fotbale v příštím roce. 

 
ČTK 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://vysivane-rucniky-se-jmeny.takeit.cz/vendelin-vysivana-osuska-se-jmenem-5053892?282572&rtype=V&rmain=0&ritem=5053892&rclanek=2938333&rslovo=475366&showdirect=1
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29. až 31. ledna 2010, Sosnowiec, Polsko   
 
Kolporter Expo a Polský svaz chovatelů poštovních holubů Vás zvou k účasti na 

III. Mezinárodním veletrhu poštovních holubů EXPOGołębie (EXPOHolubi) 

a na  

Evropské výstavě poštovních holubů 
Místo: Výstaviště EXPO SILESIA ve městě Sosnowiec (Slezsko)   
 
Veletrh poštovních holubů a Polsku 

 

 

 

 

Ve dnech od 29. do 31. ledna 2010 se bude v Expo Silesia konat Mezinárodní veletrh poštovních 

holubů EXPOGołębie (EXPOHolubi). Na této největší v Polsku výstavní akci pro milovníky 

poštovních holubů svou nabídku předvedou chovatelé a prodejci těchto ptáků, výrobci a 

dodavatelé krmiva, doplňků krmiva a léků. Během veletrhu bude také možnost seznámit se s 

elektronickými a dopravními systémy vpracovanými cíleně pro chovatelé poštovních holubů.  

V roce 2010 proběhne veletrh společně s Evropskou výstavou poštovních holubů, během které 

budou vystavováni nejkrásnější holubi ze všech evropských zemí.   

Celková infrastruktura moderní výstavní haly, její absolutní bezpečnost a komfortní podmínky jak 

pro vystavovatelé, tak pro návštěvníky, dovolují pořadatelům počítat s překonáním dalšího rekordu 

návštěvnosti. Předchozí veletrh EXPOGołębie, který byl spojen s Polskou celostátní výstavou 

poštovních holubů, navštívilo více jak 20 tisíc osob.  

Výstaviště Centrum Expo Silesia se nachází poměrně blízko dvou letišť: v Katovicích-Pyrzowicích 

(20 minut autem), a Krakově-Balicích (40 minut autem).  Expo Silesia to je 13,5 tis. čtverečních 

metrů plochy v klimatizovaném pavilónu, více než 20 tis. čtverečních metrů venkovních výstavních 

prostorů a parkoviště na 1000 automobilů.  

Další informace o veletrhu na webu www.expogolebie.pl 

Zveme Vás 
 

Příjezd:  
 
Kontakt 
Project Manager –  
Małgorzata Paluch 
phone: 00 48 32 78 87 516        
fax: 00 48  78 87 522 
mobile: +48 510 031 683 
e-mail: malgorzata.paluch@exposilesia.pl 
 
 
 

http://www.expogolebie.pl/
mailto:malgorzata.paluch@exposilesia.pl
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_______________________________________________________________________________ 

DNE 29.8. SE DOŽÍVÁ ŽIVOTNÍHO JUBILEA 85 LET NÁŠ CHOVATEL A DLOUHOLETÝ 
PŘEDSEDA, ČLEN ZO TŘEBÍČ 

PAN NOVÁČEK MILÁN. 
 
VŠE NEJLEPŠÍ, HODNĚ ZDRAVÍ A CHOVATELSKÝCH ÚSPĚCHŮ PŘEJÍ CHOVATELÉ 
ZO TŘEBÍČ. 
_______________________________________________________________________________ 

 
 

Dne 8. srpna t. r. se v plné svěžesti dožívá úctyhodného životního jubilea 80 let, známý a 
zkušený chovatel, propagátor chovu dlouhotraťových holubů, charakterní a zásadový člověk, pan 
MUDr František Vráblík, který je díky svým mimořádným jazykovým schopnostem dobře znám 
svojí publikační činností i v kolébce našeho sportu – v Belgii, Holandsku a v Německu, kde, jak je 
známo, je přítelem tamních legend, jako jsou např. pánové E. Materne, R. Verecke, H. Verhellen, 
E. Audenarde, A. Rans, Venus a další celebrity našeho sportu, od kterých dovezl vzácný chovný 
materiál, který křížil se svými nejlepšími závodníky, jejichž potomci dosahují špičková umístění v 
těchto zemích, kde je Dr. Vráblík uznávaným odborníkem. 

Přejme mu do budoucna stále pevné zdraví , chovatelské úspěchy a šťastnou ruku při výběru 
dalších kombinací. 

Mé srdce zaplesalo, když jsem na naší letošní celostátní výstavě viděl pana doktora ve 
společnosti dalších našich vzácných legend – pánů prof. Štráfeldy a pana Kolaříka; popřejme ještě 
jednou panu doktorovi a oběma jeho vzácným přátelům dlouhá léta pevného zdraví a 
chovatelských úspěchů. 

 
S úctou V. Žemlička - Litvínov 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dne 11.září oslaví své životní jubileum 60. let dlouholetý chovatel a funkcionář základní organizace 
Dolní Heřmanice pan Polák Jan. Vše nejlepší, hodně zdraví a chovatelských úspěchů mu přejí 
kamarádi ze ZO. 
 
 

 
S hlubokým pohnutím v srdci oznamujeme všem přátelům, známým i široké chovatelské 
veřejnosti, že nás navždy opustil dne 8. září 2009 ve věku nedožitých 69 let pan Jaromír Vébr. 
  
ZO CHPH Hrušovany nad Jevišovkou 
 
 
 
 
 

 
 

Příspěvky zasílejte na adresu: Ing. J. Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno 
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